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SKŁAD 
OPAŁU
PRESSPOL II

· KOSTKA 
· ORZECH
· EKOGROSZEK
· PELLET 
WYRY (TEREN GIGU) 

UL. PSZCZYŃSKA 48 Atel. 536 512 512
www.PRESSPOL2.pl ZAPRASZAMY OD 8.00 DO 17.00 

W SOBOTY OD 8.00 DO 13.00

REKLAMA

13 100 
tylu mieszkańców 

powiatu 
mikołowskiego 

zachorowało 
na COVID-19.

Ktokolwiek widział??
Ktokolwiek wie??
Szukamy mieszkania dla siebie :) 
W dowolnym stanie, zapłacimy uczciwą cenę gotówką. 

Być może znasz kogoś, kto chce sprzedać?
Proszę o kontakt: 508 987 378

„Szprycha” niezgody„Szprycha” niezgody

REKLAMA

Spośród wszystkich miejscowości w Polsce, przez które ma 
przebiegać sieć kolei szybkich prędkości, największy opór 
przeciwko tej inwestycji jest w powiecie mikołowskim. 
Samorządowcy nie chcą się godzić na warianty 
zaproponowane przez państwową spółkę 
Centralny Port Komunikacyjny. 

Z drugiej strony CPK zapowiada, 
że nie ma szans, aby kolej 
ominęła nasz powiat. 

Obie strony idą na  
zderzenie czołowe.  
Co z tego wyniknie? 

LEOŚ - pierwszy w tym roku 
Polak urodził się w Mikołowie!

DARIA - jedna z gwiazd 
Sylwestra w Zakopanem jest  
z  Łazisk Górnych.

JOANNA BREHMER z Mikołowa 
sędziowała podczas Mistrzostw 
Świata w piłce ręcznej.
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Szybka kolej znów rozpa-
la emocje, a będzie tylko go-
rzej. Nasi samorządowcy do-

magają się, aby tory ominęły po-
wiat mikołowski, ale mieszkańcom 
należy się też wiedza, czy mają ja-
kiś plan „B”, na wypadek jeśli spół-
ka Centralny Port Komunikacyjny 
nie ugnie się przed ich żądaniami? 
Protesty są potrzebne, bo dobrze od-
dają stan społecznych nastrojów, ale 
trzeba sobie też jasno powiedzieć, 
że jeśli państwo - nie tylko polskie - 
uprze się przy jakieś inwestycji, to ją 
i tak zrealizuje. W przypadku pro-
jektu CPK w grę wchodzą ogrom-
ne pieniądze, które zarobią nie tylko 
rodzimi wykonawcy. Można wręcz 
zaryzykować tezę, że obłowią się na 
tym zwłaszcza zewnętrzni inwesto-
rzy, bo oni mają kapitał i technolo-
gię, aby zrealizować coś na tak wiel-
ką skalę. Stąd też przychylność Unii 
Europejskiej do tego projektu, choć 
przecież rząd PiS nie należy do ulu-
bieńców Brukseli. Trzeba też po-
rzucić naiwne oczekiwania, że je-
śli po wyborach w 2023 roku zmie-
ni się władza, to zastopuje CPK. Tak 
się nigdy nie dzieje. Stawka jest za 
wysoka. Za dużo kasy jest w obiegu  
i kręci się zbyt wiele gospodarczych 
interesów, aby zablokować taką in-
westycje. Nowy rząd wprowadzi kil-
ka kosmetycznych poprawek, pozy-
ska więcej kasy i ogłosi, że dopiero 
teraz ten projekt ma sens. Nie są to 
optymistyczne wizje dla mieszkań-
ców naszego powiatu, ale ludziom 
trzeba mówić prawdę. 

Jerzy

REKLAMA
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Ż al, złość i poczucie bezsil-
ności towarzyszyły mi cały 
dzień po przeczytaniu in-

formacji na profilu mikołowskie-
go Leśnego Pogotowia o śmierci 
zwierząt, które musiały umrzeć, 
bo ludzie chcą się dobrze bawić  
w Sylwestra. Szef tej placówki na-
pisał, że w tym roku petard i fa-
jerwerków było więcej niż w latach 
poprzednich. Też tak uważam, choć 
trudno wytłumaczyć to irracjonal-
ne zjawisko. Pod koniec roku robi-
łam zakupy w jednej z sieciówek. 
Kolejka do kas była spora i siłą 
rzeczy byłam zmuszona słuchać,  
o czym ludzie gadają. Tematem 
wiodącym były oczywiście podwyż-
ki i inflacja. Dobrze ubrany męż-
czyzna utyskiwał, że żyje na kredyt  
i będzie musiał zamknąć firmę,  
a jednocześnie pakował do wózka 
fajerwerki. Zapłacił za nie ponad 
400 zł! Czy ludzie, którym bieda 
zagląda do portfela wydają tyle pie-
niędzy na gadżety, którymi nacieszą 
się przez kilkanaście sekund? Zale-
wa mnie podwójna krew, kiedy sobie 
przypominam tego faceta, bo kłamał 
o swoim marnym losie, a przez ta-
kich jak on cierpią zwierzęta. Drugi 
kolejkowy news to była informacja  
z internetu, że nocleg w Zakopanem 
kosztuje 1200 zł od osoby. Nie wy-
dzierżyłam i zwróciłam uwagę, że 
skoro jest taka cena, to znaczy, że lu-
dzie tyle płacą. - No wie Pani, ale to 
jest rozbój - oburzyła się pani z kolej-
ki. Rozbój jest równie szkodliwy jak 
głupota. I tylko zwierząt żal... 

Beata

Drogi naszego powiatu źle 
zniosły pierwszy atak  
zimy. Przypomnijmy, że  

20 grudnia solidnie sypnęło śnie-
giem i marznącym deszczem. Nie 
jest to jakaś anomalia pogodowa  
o tej porze roku, ale kierowcy z na-
szego powiatu zapamiętaj ten dzień, 
jako najgorszy w ubiegłym roku. 
Nieprzejezdne drogi, zasypane wy-
jazdy, szklanka na jezdni i wiele in-
nych „atrakcji” spowodowały ma-
sę utrudnień dla zmotoryzowanych  
i pieszych mieszkańców. Na uli-

ce nie wyjechały piaskarki ani płu-
gi śnieżne. W mediach społeczno-
ściowych pojawiły się pytania, czy 
powiat w ogóle zakontraktował ja-
kąś firmę do zimowego utrzymania 
dróg? Okazało się, że tak. W prze-
targu ogłoszonym przez Powiatowy 
Zarząd Dróg wygrała firma z Imieli-
na, choć śledząc branżowe i lokalne 
portale jej doświadczenie oraz do-
konania zawodowe wydają się do-
syć skromne. Zapytaliśmy starostę 
Mirosława Dużego, czy wybór te-
go wykonawcy nie był ryzykowny?

- Prawo o zamówieniach publicz-
nych nie daje dużego pola manewru. 
Decydującym kryterium jest cena. Fir-
ma, która wygrała przetarg zaoferowa-
ła najniższą cenę, a pozostałe warunki 
przynajmniej na papierze były spełnio-
ne - starosta broni decyzji Powiatowe-
go Zarządu Dróg.

To prawda, że cena jest w publicz-
nych przetargach najważniejszym 
kryterium, co nie oznacza, że samo-
rządy nie próbują zagęszczać sita kwa-
lifikacyjnego dołączając szereg innych 
warunków, jakie powinien spełnić 
wykonawca.

Jakkolwiek by się nie tłumaczono, 
w tym przetargu coś musiało pójść 
nie tak, skoro doszło do drogowego 
paraliżu na taką skalę, jak trzy tygo-
dnie temu. 

Na szczęście, władze powiatu za-
reagowały prawidłowo. Wypowie-
dziano umowę firmie z Imielina,  
a zimowe utrzymanie dróg powierzo-
no następnemu (pod względem ofer-
ty cenowej) wykonawcy startującemu  
w przetargu. To znany na lokalnym 
rynku mikołowski SAKEM. Jest na-
dzieja, że firma na tyle zna specyfikę 
naszego powiatu, aby poradzić sobie  
z zimą na drogach.

Powiat (na chwilę) 
ZOSTAŁ NA LODZIE
u Starosta powiatowy rozwiązał umowę z firmą, która 

miała dbać o utrzymanie dróg w zimie. Jest już nowy 
wykonawca tej usługi. Brawo za szybką reakcję, choć 
można zadać pytanie, czy Powiatowy Zarząd Dróg nie 
popełnił błędu podczas procedury przetargowej?

20 grudnia okazał się dniem prawdy dla firmy, która miała 
dbać o zimowe utrzymanie dróg w powiecie mikołowskim.



- Prezentujemy nietypowy ranking. 
Nie odnosi się on - przynajmniej bez-
pośrednio - ani do wskaźników fi-
nansowych, ani do wyników wybo-
rów czy składu organów samorządo-
wych. Przyglądamy się jednak zjawi-
sku bardzo ważnemu dla przyszłego 
funkcjonowania jednostek samorzą-
dowych i ich obciążeń finansowych - 
depopulacji oraz starzenia się ludno-
ści - piszą autorzy rankingu.

Mikołów został 
sklasyfikowany  
w kategorii 267 miast 
powiatowych. 

Aż 194 straciło część miesz-
kańców w latach 2004-2020. Mi-
kołowa nie ma w tej grupie. No-
tując 7,16 proc. wzrostu ludno-
ści zamyka pierwszą dwudziest-
kę w ogólnopolskiej klasyfikacja 
i jest najlepszy, gdyby ograniczyć 
się tylko do gmin z województwa 
śląskiego. 

Orzesze i Łaziska Górne 
trafiły do kategorii 
miasteczka. 

W skali kraju jest ich 611. Po-
nad 400 znalazło się na demo-
graficznym minusie. Nie ma  
w tym gronie naszych reprezen-
tantów. W ciągu ostatnich 16 lat 
liczba mieszkańców Łazisk Gór-
nych wzrosła o 0,78 proc. Nato-
miast rewelacyjnie w tym zesta-
wieniu wypadło drugie z naszych 
miasteczek. Z przyrostem ludno-
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Procentowy 
poziom 
szczepień.

P.H.U. PARTH
Bartłomiej Parysiewicz

OFERUJEMY:
• montaż kotłów węglowych 5 klasy
• montaż kotłów pelletowych
• montaż kotłów gazowych
• wykonanie instalacji
C.O., C.W.U, WOD i KAN

• instalacje gazowe

tel. kom. 501 178 490 tel. biuro 733 526 633

www.parth.pl

ul. Żwirki i Wigury 56
43-190 Mikołów

www.parth.pl

REKLAMA

Na COVID-19 zmarło w Polsce 
więcej osób niż liczy nasz po-
wiat. Takie porównanie robi 

wrażenie tym bardziej, że to nie jest koniec 
mrocznej statystyki. Pierwszy przypadek ko-
ronawirusa w Polsce odnotowano 4 marca 

2020 roku. W tydzień później zmarł pierwszy 
pacjent. Od tego czasu minęły prawie dwa la-
ta, które zapamiętamy na zawsze. Bez względu 
na to, jaki mamy stosunek do szczepień, fa-
chowcy nie pozostawiają złudzeń, że nie ma 
lepszej formy ochrony przed wirusem. 

Pod tym względem nasz powiat wypada 
średnio. Statystykę ciągnie do góry Mikołów, 
który jest na ósmym miejscu wśród miej-
scowości województwa śląskiego. Najgorzej 
wypada w tym zestawieniu Orzesze, gdzie 
zaszczepiła się dopiero połowa mieszkańców.

Liczba śmiertelnych ofiar koronawirusa w Polsce sięgnęła psychologicznej 
granicy 100 tys. osób. W naszym powiecie zmarło 266 mieszkańców. 

Dwa lata z wirusemDwa lata z wirusem
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Demograficzni przodownicyDemograficzni przodownicy
Mikołów i Wyry 
okazały się w swoich 
kategoriach najlepsze 
na Śląska. Pozostałe 
nasze gminy też 
wypadły dobrze. 
Pismo samorządowe 
„Wspólnota” 
opublikowało 
niezwykle interesujący 
ranking zmian 
demograficznych  
na przestrzeni lat  
2004-2020.

ści na poziomie 14,01 proc. Orze-
sze jest w ogólnopolskiej czołów-
ce i pierwszej trójce z naszego wo-

Wyry
Orzesze 

Ornontowice 
Mikołów 

Łaziska Górne

37,62 
14,01 

11,74 
7,16 

0,78

Przybyło nas w latach 2004-2020 (%)

Zmiana liczby ludności 
w latach 2004-2020 (%)
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jewództwa razem z Imielinem  
i Wilamowicami. 

Gmin wiejskich jest 
1504, a wśród nich 
Ornontowice i Wyry. 

W skali kraju podział jest nie-
mal równy, 51,5 procent utraciło 
mieszkańców, zaś 48,5 procent zy-
skało. Reprezentacja naszego po-
wiatu znalazła się nad kreską i to 
w jakim stylu! Wyry znalazły się 
wśród 25 gmin wiejskich o naj-
lepszym wskaźniku demograficz-
nym w skali kraju, a z wynikiem  
37,62 proc. są bezapelacyjnym li-
derem w województwie śląskim. 
Orontowice wypadły nieco go-
rzej, ale z przyrostem ludności rzę-
du 11,74 proc. należą do szerokiej, 
krajowej i regionalnej czołówki. 
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Zamieszanie wokół kolei szybkich 
prędkości osiągnęło kolejny po-
ziom. Spółka Centralny Port Ko-

munikacyjny pod koniec ubiegłego roku 
przedstawiła propozycje tras przez nasz po-
wiat. Po konsultacjach społecznych ma zo-
stać wybrany najbardziej optymalny wa-
riant. Problem w tym, że nasi samorządow-
cy nie akceptują żadnego. To wyjątkowa sy-
tuacja nie tylko w województwie śląskim, 
ale na skalę całej Polski. Generalnie posta-
wę samorządów wobec tej inwestycji można 
podzielić na trzy kategorie. Z jednej strony 
mamy Jastrzębie-Zdrój, które jest najwięk-
szym miastem w Europie pozbawionym ko-
lejowych połączeń pasażerskich. Tam panu-
je euforia. Podczas konferencji prasowych 
ramię w ramię zasiadają politycy PiS i samo-
rządowcy z PO, bo wszyscy chcą się ogrzać 
przy projekcie, który rozpalił wyobraźnię  
i rozbudził marzenia mieszkańców. Jest też 
wiele samorządów, które początkowo prote-
stowały, choć z czasem dogadały się z CPK. 
Spółka zabierze im tereny, ale coś zaoferu-
je w zamian. 

I jest też powiat mikołowski, 
gdzie nie ma żadnej przestrzeni 
negocjacyjnej. 

Nasze samorządy twardo nie godzą się 
na warianty zaproponowane przez pań-
stwową spółkę. Otrzymaliśmy negatyw-
ne stanowiska w tej sprawie burmistrzów 
Mikołowa, Orzesza, Łazisk Górnych oraz 
wójt gminy Wyry. Zapytaliśmy też o zda-
nie Marcina Kotyczkę, wójta Ornontowic, 
który potwierdził, że zgadza się z pozosta-
łymi włodarzami. 

Z drugiej strony CPK nie zgodzi się, 
aby szybka kolej ominęła powiat mi-
kołowski. Potwierdziliśmy to w nieofi-
cjalnej rozmowie z pracownikami spół-
ki. Skończył się czas na opracowywa-
nie nowych wariantów. Można wybie-
rać spośród tych, które są na projek-
towych mapach. Przygotowania są na 
tyle zaawansowane, że nie ma mowy  
o większych korektach, nie mówiąc już 
o zawieszeniu bądź rezygnacji z tej in-
westycji. 

STANISŁAW PIECHULA, burmistrz Mikołowa
Tuż przed Świętami przedstawiciele Centralnego Portu Komunikacyjnego zaprosili nas do udziału  
w spotkaniu on-line, podczas którego zaprezentowali przebieg różnych wariantów linii kolejowej nr 170 
Katowice-Granica Państwa-Ostrawa. Przekazane nam po spotkaniu mapy dokładnie pokazują działki  
i domostwa, które miałyby zostać zajęte pod budowę wspomnianej linii. Zwracam szczególną uwagę na 
fakt, że są to jeszcze alternatywne trasy, z których ostatecznie CPK wybierze jedną. 

Od początku tych planów nie akceptujemy takich przebiegów. Wszystkie wersje tych linii w takim wydaniu rujnują naszą 
gminę, a w niej prywatne domostwa wielu mieszkańców, jak i tworzoną latami infrastrukturę, naruszają strefy zabytkowe 
i chronione przyrodniczo obszary miasta. Co więcej takie samo jest stanowisko wszystkich innych gmin naszego powiatu. 
Przedstawiciele CPK zapewniają nas, że są wyczuleni na głos społeczny i chcą rozmawiać z mieszkańcami o ostatecznym 
przebiegu trasy. W związku z tym zostaliśmy poproszeni o zorganizowanie spotkania konsultacyjnego. Odbędzie się ono  
1 lutego 2022 o godzinie 17.00. O dokładnym miejscu poinformujemy Państwa na stronie internetowej Urzędu Miasta  
oraz na Facebooku. 
Przypominam, że szczegóły dotyczące planowanego przebiegu linii CPK przez Mikołów publikuję na stronie:  
https://mikolow.eu/koleje-cpk/. Wśród załączonych materiałów, w folderze „Paczka dla gmin” znajduje się ankieta do 
wypełnienia przez mieszkańców (będzie potrzebna na spotkanie). Serdecznie Państwa już dziś zapraszam. 

BARBARA PRASOŁ, wójt Gminy Wyry
22 grudnia Gmina Wyry otrzymała materiały 
zawierające zakres planowanych wariantów nowej 
linii kolejowej nr 170. Trzy z proponowanych opcji 
trasy Katowice-Granica Państwa-Ostrawa przebiegają 
przez teren naszej gminy, dlatego po raz kolejny 

wyrażamy wobec planów CPK kategoryczny sprzeciw. 2 lutego o godzinie 
17.00 w nowej sali sportowej przy Szkole Podstawowej w Wyrach odbędzie się 
spotkanie projektantów i przedstawicieli Centralnego Portu Komunikacyjnego 
z mieszkańcami Gminy Wyry. Wybór miejsca spotkania nie jest przypadkowy 
- nowa sala to jedyne miejsce w gminie, które będzie w stanie pomieścić 
wszystkich chętnych do wzięcia udziału w konsultacjach mieszkańców Wyr 
i Gostyni. Zachęcamy wszystkich naszych Mieszkańców do licznego wzięcia 
udziału w tym spotkaniu, wyrażenia swojego zdania i protestu wobec 
planowanej inwestycji, która w znaczący sposób może wpłynąć na przyszłość 
całej naszej gminy.

styczeń 2022 r.

„Szprycha” niezgody
} Spośród wszystkich miejscowości w Polsce, przez które ma przebiegać sieć kolei 

szybkich prędkości, największy opór przeciwko tej inwestycji jest w powiecie 
mikołowskim. Samorządowcy nie chcą się godzić na warianty zaproponowane 
przez państwową spółkę Centralny Port Komunikacyjny. 

} Z drugiej strony CPK zapowiada, że nie ma szans, aby kolej ominęła nasz powiat. 

} Oznacza to, że nie ma już przestrzeni do negocjacji. Co z tego wyniknie? 

} O samorządowych protestach wobec CPK piszemy też na stronach 10-11 i 12. 

TEMAT

Z OKŁADKI

Na dziesięciu „szprychach” 
zaplanowano w sumie 82 
inwestycje. Największy 
problem z uzgodnieniami jest 
w powiecie mikołowskim.



CPK chce w przyszłym 
roku wbić pierwszą 
łopatę na gigantycznej, 
obejmującej cały kraj 
budowie, która potrwa 
do 2034 r. 

Spółka ogłosiła już warte prawie  
2 mld zł przetargi dotyczące przygo-
towania terenu pod lotnisko w okoli-
cach Baranowa, między Łodzią i War-
szawą. Rozpoczęto też postępowa-
nia na dokumentację projektową dla 
kolejowych inwestycji CPK. Ich sza-
cowana wartość przekracza 7 mld zł. 
Jest to obecnie największa w Europie 
umowa na prace projektowe. Postępo-
wanie dotyczy 82 odcinków o łącznej 
długości 1 800 km, podzielonych na 
10 „szprych” prowadzących do cen-
tralnego lotniska z różnych regionów 
Polski. Ponieważ jest to niskoemisyj-
ny i ekologiczny transport, projekt 
CPK cieszy się przychylnością Unii 
Europejskiej. Część z planowanych li-
nii kolejowych została już dopisana do 
priorytetów inwestycyjnych Brukseli  
i stała się elementem TEN-T (trans-
europejska sieć transportowa). Naj-
bardziej nas interesująca „szprycha”  
nr 7, na odcinku Katowice-Ostrawa, 
zostanie włączona do powstającego 
korytarza Bałtyk-Adriatyk, który zo-
stał zaliczony do rozszerzonej sie-
ci bazowej TEN-T. Jest to także część 
wspólnej inwestycji kolejowej krajów 
Grupy Wyszehradzkiej między War-
szawą, Brnem (z łącznikiem do Pra-

gi), Bratysławą i Budapesztem. Nie-
zależnie od przychylności Unii Euro-
pejskiej, szczególne zainteresowanie 
współpracą przy tej inwestycji wyka-
zuje Francja, która przoduje w tech-
nologiach umożliwiających pocią-
gom osiąganie zawrotnych prędkości. 
Z kolei pieniądze na cały projekt, a już 
na pewno na jego lotniskową część, 
chcą wyłożyć Koreańczycy. 

Oznacza to, że CPK 
przestał być fanaberią 
rządu PiS, a stał się 
międzynarodowym 
przedsięwzięciem, na 
którym można dobrze 
zarobić. 

W lipcu 2020 r., burmistrz Stani-
sław Piechula, podczas swojego, gło-
śnego protestu przeciwko obecności 
na mikołowskim rynku premiera Ma-
teusza Morawieckiego posługiwał się, 
m.in. antykolejowymi hasłami. Jak się 
okazuje, sytuacja jest poważniejsza  
i bardziej skomplikowana, niż doraź-
na wojenka między rządem a opozy-
cją. To nie jest tak, że jeśli PiS prze-
gra najbliższe wybory, to zwycięski 
Donald Tusk wstrzyma tę inwestycje. 
Może stać się odwrotnie. Nie można 
wykluczyć, że projekt CPK nabierze 
wtedy rozmachu, ponieważ dostanie 
jeszcze większe wsparcie z Unii Euro-
pejskiej, bo przecież obecny rząd nie 
jest ulubieńcem Brukseli. Nic też nie 
wskazuje na to, aby Komisja Europej-

ska chciała odpuścić klimatyczny pa-
kiet „Fit for 55”. Oznacza to, że w naj-
bliższych latach możemy się spodzie-
wać ogromnych transferów na „zielo-
ny” transport, którego kolej jest naj-
ważniejszym elementem. Dla każde-
go rządu, bez względu na jego barwy, 
CPK może okazać się inwestycyjnym 
samograjem i wizerunkową korzyścią. 
Co to wszystko dla nas oznacza?

Doceniając upór  
i konsekwencję naszych 
samorządowców, trzeba 
sobie też zadać pytanie, 
czy strategia „my kontra 
reszta świata” okaże się 
skuteczna? 

Historia wielkich inwestycji  
w Polsce i w innych krajach uczy, 
że rzadko kiedy państwo ustępu-
je przed lokalnymi protestami. Po 
medialnych i politycznych burzach 
sprawa wraca do punktu wyjścia, 
czyli wysokości odszkodowania za 
przejęte tereny.

Można się zastanawiać, czy w na-
szym powiecie nie został popełnio-
ny błąd negocjacyjny, zawiniony 
przez obie strony: przedstawicieli 
CPK i samorządowców. Ważne usta-
lenia rzadko kiedy zapadają podczas 
oficjalnych spotkań. Może zamiast 
przerzucać się argumentami w me-
diach, należało najpierw spotkać się 
nieformalnie przy dobrym obiedzie 

i ustalić warunki brzegowe negocja-
cji oraz znaleźć jakieś punkty wspól-
ne. Niestety, wszystko wskazuje na 
to, że na takie gesty jest już za póź-
no. Z tego, co wiemy, obie strony nie 
nawiązały żadnych nieformalnych 
kanałów komunikacyjnych i teraz 
jedyne co im pozostało, to oficjalne 
spotkania, które jedynie usztywnia-
ją stanowiska. Czy w tej sytuacji na-
si samorządowcy mają strategię dal-
szego działania? Przecież wiadomo, 
że CPK uodporniło się już na pisma 
protestacyjne. Co będzie dalej? Rzu-
canie się pod buldożery? Przykuwa-
nie do torów? Będziemy wracać do 
tej sprawy.

Jerzy Filar 
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Spotkania konsultacyjne z mieszkańcami w sprawie CPK

MIKOŁÓW - 1 lutego, godz.17 
(informacja o miejscu spotkania pojawi się na stronie i fb miasta)

WYRY - 2 lutego godz.17 
(nowa sala sportowa przy Szkole Podstawowej w Wyrach)

ORZESZE - 11 lutego godz.18 
(sala MOK Jaśkowice oraz online)

ŁAZISKA GÓRNE - 4 lutego godz.17 
(hala MOSiR przy ul. Ogrodowej 50)

styczeń 2022 r.

Co roku w mediach pojawia-
ją się apele, aby w czasie Syl-
westra nie przesadzać z fa-

jerwerkami, ponieważ bardzo się ich boją i 
panicznie reagują zwierzęta. Pół biedy z na-
szymi domowymi czworonogami, ponie-
waż są one w jakimś stopniu przyzwycza-
jone do hałaśliwych, irracjonalnych zacho-
wań ludzi. W gorszej sytuacji są dzikie zwie-
rzęta, także te, które po ciężkich przejściach 
dochodzą do siebie w Leśnym Pogotowiu w 
Mikołowie. Na początku roku Jacek Wąsiń-
ki, szef tej placówki, opublikował na facebo-
oku zdjęcie i tekst, które budzą ogromny żal, 
a jednocześnie złość. 

„W czasie strzelaniny petardami i fajerwer-
kami życie straciły: 

- nasza piękna czapla biała, która była  
z nami od kilku lat; ptak w doskonałej kon-
dycji, nie była stara. Jeszcze przed 12 było 
wszystko dobrze a w czasie obchodu w czasie 
największego hałasu leżała już martwa...

- dwie sarny, te były z nami niedługo kil-
ka miesięcy, jednak ich płochliwa natura dała 
o sobie znać... a całe stado reszty sarenek po-
szło za przykładem innych i również się po-
obijały...

- gawron, który jak na ptaka miejskiego wy-
dawać by się mogło, że jest z takimi sprawami 
obeznany, jednak i tutaj nie dał rady.

Zwierzęta były już po rehabilitacji, nie li-
cząc czapli i gawrona (trwale uszkodzone 
skrzydła) sarny mogły wrócić na wolność. 

Wydaje się nam, że w tym roku huk, hałas  
i ilość błysków na niebie były większe niż rok 
temu.”

Część pensjonariuszy mikołowskiego Leśnego Pogotowia nie przeżyło fajerwerków i huku petard.

Żal i złość

„Szprycha” niezgody
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Inspiracja to wi썢cej ni쏺 pomysł. Mo쏺e prowadzi썉 do wyprawy 
na spotkanie przygody. Do wyprawy w inne, nowe otoczenie. 
Wła쏂nie po to stworzyli쏂my Kia EV6. Wspaniały samoch쎣d elektryczny 
o zasi썢gu do 528 km. Dzi썢ki niemu mo쏺esz odkry썉 wi썢cej.

Gwarancja Kia obejmuje okres 7 lat od daty pierwszej rejestracji lub 150 000 km, w zale쏺no쏂ci od tego, co nast썀pi wcze쏂niej. Szczeg쎣łowe okresy gwarancji oraz jej warunki (np. dotycz썀ce 
akumulator쎣w, powłoki lakierowej lub wyposa쏺enia) okre쏂lone s썀 w ksi썀쏺ce gwarancyjnej.  Zu쏺ycie energii elektrycznej (cykl mieszany WLTP): 16,6 ~ 22,7 kWh/100 km. Warto쏂ci zu쏺ycia energii 
elektrycznej wynikaj썀 z wersji/wariantu pojazdu oraz z jego wyposa쏺enia. Dane zu쏺ycia energii maj썀 charakter por쎣wnawczy i zostały uzyskane na stanowisku pomiarowym zgodnie 
z wymaganiami Rozporz썀dzenia (WE) 715/2007. Warto쏂ci rzeczywiste mog썀 by썉 inne w zale쏺no쏂ci od warunk쎣w i stylu jazdy. 

Wi썢kszy zasi썢g. 
Wi썢cej inspiracji.
Elektryczna Kia EV6

ETRANS | Autoryzowany Dealer
Łaziska G쎣rne, ul. Le쏂na 1

T: 32 325 74 11, www.etrans.pl 

KANCELARIA RADCY PRAWNEGO
dr Ireneusz Korczyński

ul. Górnicza 7, 41-400 Mysłowice
tel. (32) 316 31 07 fax (32) 223 86 87

REKLAMA

Zwłaszcza młodszym 
miłośnikom muzy-
ki nie trzeba tłuma-

czyć, kim jest Daria. W ubie-
głym roku szturmem wkro-
czyła do polskiego show-biz-
nesu. Jej utwór Paranoia bije 
rekordy wyświetleń. Znalazł 
się na pierwszym miejscu li-
sty przebojów Air Play Top 
Związku Producentów Au-
dio Video, pokonując takich 
artystów jak Sanah, Sobel, 
Elton John i Dua Lipa czy Ed 
Sheeran.

Mówi się nawet, że Para-
noia jest jednym z fawory-
tów do reprezentowania Pol-

ski podczas Eurowizji 2022. 
To nie jest jedyny przebój 
młodej artystki. Daria zwró-
ciła na siebie uwagę utworem 
Blind love, który także podbił 
listy przebojów. 

Daria Marcinkowska ma 
talent, charyzmę, charakte-
rystyczny głos i pochodzi  
z naszego powiatu, a konkret-
nie z Łazisk Górnych. W wie-
ku siedmiu lat zapisała się do 
przykościelnej schooli i tak to 
się wszystko zaczęło. Mając 
18 lat wyjechała do Londynu 
na pięcioletnie studia w Col-
lege of Music. W trakcie na-
uki zaśpiewała, m.in. przed 

szwedzką rodziną królewską. 
Jesienią 2019 r. uczestniczyła 
w 10. edycji The Voice of Po-
land. Ostatecznie odpadła na 
etapie tzw. bitew, ale zwróciła 
na siebie uwagę branży mu-
zycznej. Po udziale w progra-
mie podpisała kontrakt pły-
towy z niemiecką wytwór-
nią, a jej single podbijają listy 
streamingowe w Polsce, Nor-
wegii, Belgii, a nawet Brazy-
lii. Występ podczas tegorocz-
nego Sylwestra w Zakopa-
nem ugruntował jej pozycję 
w show-biznesie i wzmocnił 
szanse wyjazdu na Eurowizję. 
Trzymamy kciuki! 

Na wszystkich syl-
westrowych ba- 
lach i „domów-

kach” strzelały właśnie korki 

od szampana, kiedy Da-
ria Żuber z osiedla Przy 
Plantach w Mikołowie, 
w obecności swoje-
go męża Andrzeja, 
urodziła ważącego 
4270 gramów syna 
Leosia. Poród obył 
się bez kompli-
kacji, a chłopczyk 
przyszedł na świat 
zdrowy. 

Ze względu na nie-
zwykłe okoliczności Cen-
trum Zdrowia w Mikołowie 
w mediach społecznościo-
wych ogłosiło narodziny 
Leosia.

- Rodzicom Darii i Andrze-
jowi życzymy zdrowia i po-
wodzenia. Oby wychowanie 
Leosia było czasem wszelkich 
sukcesów i radości. A dla Cie-
bie nasz Nowy Roczku życzy-
my byś z takim szczęściem 
przeszedł przez całe życie! - 
napisali lekarze z Centrum 
Zdrowia w Mikołowie.

Szybko się okazało, że 
Leoś jest nie tylko pierw-
szym mieszkańcem naszego 
powiatu, który przyszedł na 
świat w tym roku, ale rozpo-

czął demograficzną statysty-
kę 2022 także w wojewódz-
twie śląskim i całej Polsce. 

Chłopczyk otrzymał od 
starosty Mirosława Dużego 
pluszowego słonia na szczę-
ście, a jego rodzice bon po-
darunkowy w wysokości 
1000 złotych, na zakup naj-
potrzebniejszych rzeczy dla 
niemowlaka. Z prezentami 
pospieszył także burmistrz 
Mikołowa Stanisław Piechu-
la. Chłopczyk otrzymał od 
miasta czapeczkę mikoło-
wianina oraz tysiąc złotych 
na dobry początek. 

Daria, muzyczne objawienie ubiegłego roku i gwiazda Sylwestra 
Marzeń w Zakopanem, pochodzi z Łazisk Górnych. 

Narodziny Narodziny 
gwiazdygwiazdy

Leoś z Mikołowa Leoś z Mikołowa 
- pierwszy Polak urodzony w 2022 roku!

u Przyszedł na świat minutę po północy  
w mikołowskim Centrum Zdrowia. 

REKLAMA

Zamiast Trzech Króli jeden starosta - tak Mirosław Duży 
skomentował na swoim profilu fb odwiedziny u Leosia.



Dealer Hyundai Witpol
Salon Pszczyna / Studzienice, ul. Jaskółek 21, tel. 32 326 39 90
Salon Tychy, ul. Katowicka 35, tel. 32 326 22 80
www.witpol.hyundai.pl
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Założycielami klubu są rad-
ni naszego powiatu: Łukasz 
Osmalak, Michał Kopański  

i Karol Szyszka. W zespole jest rów-
nież Michał Rupik, zastępca przewod-
niczącej Rady Miejskiej Mikołowa. 

- Nasze struktury powiatowe 
to już grupa ponad 50-osobowa 
- mówi przewodniczący Łukasz 
Osmalak.

Kto tworzy struktury  
w naszym powiecie?

- Są to osoby, które chcą starto-
wać w wyborach i angażować się po-
litycznie, ale jest też sporo takich, dla 
których ważna jest przede wszystkim 
działalność społeczna. To pozwoliło 
nam w zeszłym roku zorganizować 
ponad 20 akcji społecznych na tere-
nie naszego powiatu, jak również po-
za nim - wyjaśnia wiceprzewodni-
czący Michał Rupik.

Członkowie i wolontariusze Pol-
ski 2050 zorganizowali wiele akcji 
na rzecz, m.in. osób w kryzysie bez-
domności. Nieśli także pomoc noc-
legowniom, pracownikom ochro-
ny zdrowia - w szpitalu i pogotowiu 
ratunkowym. Przeprowadzili tak-
że akcje sprzątania parków i lasów, 
zbiórki żywności, odzieży i chemii 
gospodarczej dla osób potrzebują-
cych, korepetycje dla dzieci z rodzin 
zastępczych.

Lista tych działań jest 
dość długa, co sprawia, że 
i działaczy przybywa.

- Cieszymy się, ponieważ grupa 
sympatyków Polski 2050 w naszym 
powiecie stale się rozrasta - mówi 
radny Michał Kopański. - W czerw-
cu zeszłego roku w ramach akcji „Po-
znajmy się”, którą zorganizowaliśmy 
na łaziskiej Ynzli spotkało się z na-

mi ponad stu mieszkańców - dodaje 
radny Karol Szyszka.

- Co ważne, staramy się do-
trzeć także do młodszych miesz-
kańców powiatu. Zorganizowali-

śmy dziesiątki spotkań dla młodych 
na terenie naszego województwa,  
w tym jedno na terenie powia-
tu mikołowskiego - dodaje lider 
Pokolenia 2050 w naszym woje-

wództwie, mieszkaniec Orzesza - 
Maciej Fitrzyk.

To wszystko sprawia, że człon-
kom klubu radnych Polska 2050 
planów na 2022 rok tylko przybywa.

Rośnie liczba sympatyków ruchu 
Polska 2050Polska 2050 w naszym powiecie
u Już wkrótce minie rok od momentu powstania w województwie śląskim pierwszego klubu 

radnych POLSKA 2050. Lista działań tego ruchu w naszym powiecie jest dość długa.

materiał partnera
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Sfinansowano ze środków Gminy Mikołów

STANISŁAW PIECHULA,
burmistrz Mikołowa

Obchody roku jubileuszowego
Szanowni mikołowianie, rozpoczęliśmy rok 2022 - dla naszego miasta wyjątkowy, bowiem obchodzimy 
w nim 800-lecie istnienia Mikołowa. Z tej okazji życzę każdemu jak najwięcej szczęścia, gdyż w szczęściu 
zawiera się chyba wszystko inne czego by można życzyć. Mam także nadzieję, że Nowy Rok pozwoli nam jak 
najnormalniej funkcjonować i cieszyć się przeróżnymi aktywnościami związanymi z obchodami wspaniałego 
jubileuszu oraz, że będziemy w nim razem tak, jak podczas sylwestrowej inauguracji 800-lecia. 

Świąteczna Pomoc
Święta Bożego Narodzenia, to czas szczególny. W tych dniach dzieli-

my się z innymi naszą radością i obdarowujemy prezentami. Niestety - 
choć każdy z nas ma marzenia, nie każda rodzina może sobie pozwo-

lić na ich realizację. Dlatego chciałbym serdecznie podziękować wszystkim, 
którzy otworzyli serca i zaangażowali się w ufundowanie i rozwożenie pa-
czek dla osób potrzebujących ze „Świątecznej Paczki”, „Biura Świętego Mi-
kołaja” oraz osobom wspierającym Dzienny Dom Pomocy, podopiecznych 
MOPSu, i wszystkim innym życzliwym.

Ekolaur dla ogrodu 
botanicznego

Ogród Botaniczny w Mikołowie to nasza duma. Jest doceniany nie 
tylko przez mieszkańców Śląska, ale także w Polsce. Miałem wiel-
ką przyjemność wspólnie z dyrektorem Ogrodu dr Pawłem Koj-

sem odebrać Ekolaur dla naszego 
Ogrodu Botanicznego.

Wyróżnienie to zostało przyzna-
ne przez Polską Izbę Ekologii za 
„Całokształt Działalności na rzecz 
Ochrony Środowiska”. Gratuluję 
pracownikom Ogrodu Botanicz-
nego oraz wszystkim, którzy przy-
czynili się do jego powstania i tak 
prężnej działalności.

Remont kamienicy 
Rynek 2 zakończony
Nareszcie możemy w peł-

ni cieszyć się nowym 
wyglądem kamienicy 

Rynek 2. A jest na co popatrzeć. 
Gdy wejdziemy na Rynek od stro-
ny pomnika św. Wojciecha, nasz 
wzrok przykuje pięknie wyglą-
dająca elewacja budynku. Nato-
miast za nim - przy ul. św. Woj-
ciecha 14 wybudowaliśmy no-
wą oficynę. Przejście z Rynku do  
ul. św. Wojciecha też stało się jak-
by szersze i jaśniejsze. Dodat-
kowo nowy budynek został nie-
co skrócony, dzięki czemu przy  
ul. Wojciecha mamy pełnej szero-
kości chodnik. Pozostało jeszcze 
tylko wyposażenie wnętrza i tyl-
ko czekać jak na parterze powsta-
nie kawiarenka i punkt informacji  
o mieście. Kamienicę wypeł-
nią organizacje pozarządowe, tu 
swoje siedziby będą miały rów-
nież Rada Młodzieżowa i Senio-
rów. Obiekt w sam raz na 800-le-
cie Mikołowa. 

Szczegóły inwestycji dostępne 
są na: https://piechula.pl/content/
nasze-inwestycje-3

PRZEDPRZED POPO

PRZEDPRZED

POPO



Wydatki inwestycyjne Mi-
kołowa w tym roku prze-
kroczą 50 milionów zło-

tych. Co prawda koszty bieżące rosną, 
bo wszystko wokół drożeje, ale mimo 
trudnych warunków zewnętrznych 
(pandemia, inflacja, zmiany podatko-
we) rok do roku utrzymujemy dobry 
poziom inwestycyjny, z czym niestety 
wiele gmin w Polsce ma dziś problem. 
Część ze środków, które zainwestu-
jemy to dofinansowania zewnętrzne 
- niezmienne będziemy szukać tego 
typu wsparcia. 

Rondo i wiadukt

Największym zadaniem jest dokoń-
czenie budowy centrum przesiadko-
wego. Mowa o przebudowie zbiegu 
ulic Prusa i Rybnickiej - powstanie 
tu rondo - oraz o budowie nowego 
wiaduktu kolejowego nad ulicą Pru-
sa. Pierwsza inwestycja jest po stronie 
gminy, jej koszt to około 7,5 mln zło- 
tych. Druga - budowa nowego wia-
duktu - wykonana zostanie przez PKP 
PLK, a my poprowadzimy drogę pod 
nowym przęsłem. Koszt ponoszony 
przez kolej to ponad 20 mln złotych. 
Prace prowadzone będą na dwóch 
sąsiadujących placach budowy w sa-

mym centrum miasta, a więc zadanie 
nie będzie łatwe. Staraliśmy się jednak 
skoordynować nasze harmonogramy 
tak, by roboty były jak najmniej uciąż-
liwe. Zadania powinny rozpocząć się 
już w lutym, chcemy je zakończyć 
przed nadejściem zimy. 

Drogi i termomodernizacje 
budynków

Kontynuować będziemy remonty 
naszych dróg. Wraz ze Starostwem 
Powiatowym wykonany zostanie dru-
gi etap remontu ulicy Pszczyńskiej (od 
Bandurskiego do stacji paliw Shell, 
pozostała część w 2023r.). Koszt to 
ponad 6,5 mln złotych. Wyremonto-
wana zostanie także ulica 3-go Maja, 
to kolejny projekt realizowany wspól-
nie ze Starostwem Powiatowym. Gmi-
na sfinansuje go w 50%, dodatkowo 
Zakład Inżynierii Miejskiej wymieni 

biegnące w drodze wodociągi. Na Re-
cie dokończymy remont ulicy Jasnej, 
a następna będzie Brzozowa. 

Nie zaprzestajemy termomoderni-
zacji. Ocieplone zostaną budynki przy 
ul. Prusa 21, Żwirki i Wigury 20 i 24 
oraz Żwirki i Wigury 31 cd, a także 
przy ul. Bandurskiego 8. Łączny koszt 
inwestycji to ponad 5 mln złotych, 
natomiast ponad 3,6 mln pochodzić 
będzie z Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego UE.

Wiosną ruszy budowa wyczekiwa-
nego przedszkola w Borowej Wsi. Wy-
korzystamy tu sprawdzony już projekt 
Przedszkola 11, które oddaliśmy do 
użytku w ubiegłym roku, a o które  
w listopadzie wypytywali nasi goście  
z Turcji i Łotwy. Inwestycja kosztować 
będzie ponad 10 mln złotych. Prace 
chcemy zakończyć jesienią 2023 r.  
Z kolei w Paniowach oddamy do 
użytku znacznie rozbudowaną Szkołę 
Podstawową nr 8. Nasz trzyletni wy-
siłek planujemy zwieńczyć w maju. 
Koszt prac to około 9 mln złotych. 

Ponadto wspólnie ze Śląskim Ogro-
dem Botanicznym budować będziemy 
w mieście tzw. zielono-błękitną infra-
strukturę. To projekt dofinansowany 
z Funduszy Norweskich. Powstanie 
m.in. ponad trzykilometrowa ścieżka 
rowerowa z Mokrego do Bujakowa, 
zielony parking przy ul. Żwirki i Wigu-
ry, Park Trzech Pokoleń, a także zrewi-
talizujemy Park Planty i wiele innych. 

Projekt zakończymy w przyszłym 
roku, jego koszt to około 14 mln zło-
tych. 

To jeszcze nie wszystko. 

Za około 1 mln złotych wybudu-
jemy w mieście skatepark. Kolejny 
milion przeznaczymy na realizację 
siedmiu projektów z budżetu obywa-
telskiego, które wybrali Państwo w ze-
szłym roku. 1,5 mln zł przeznaczymy 
na rozbudowę infrastruktury sporto-
wej LKS Bujaków. Planujemy remont 
generalny nowego obiektu kultury 
- „Willa Koja”, w którym swoją sie-

dzibę będzie miało Muzeum Miejskie  
i Instytut Mikołowski. Planujemy 
podpisanie umowy z Bankiem Go-
spodarstwa Krajowego na dofinanso-
wanie inwestycji. 

MIKOŁÓWstyczeń 2022 r. 9
Sfinansowano ze środków Gminy Mikołów

MATEUSZ HANDEL,  
zastępca burmistrza  
Mikołowa odpowiedzialny  
za inwestycje miejskie.
Media nieprzerwanie karmią 
nas negatywnymi informacji 
(Covid, inflacja, drożyna, zmiany 
podatkowe). Owszem, ma to 
wpływ na funkcjonowanie 
samorządów, chcę jednak Państwa  
uspokoić. Mamy dobre wieści:  
w roku 2022 zainwestujemy  
w rozwój miasta jeszcze więcej niż 
w poprzednim. Eksperci uważają, 
że jeśli kwota przeznaczona 
przez samorząd na inwestycje 
wynosi 10% ogółu wydatków 
budżetowych, to jest nieźle. Nasz 
wskaźnik to około 20%.

Zainwestujemy w rozwój miasta 
jeszcze więcej niż w poprzednim roku

Wizualizacja wiaduktu.

Wizualizacja Przedszkola nr 6.

„Laboratoria Przyszłości” 
to inicjatywa edukacyjna re-
alizowana przez Ministerstwo 
Edukacji i Nauki we współ-
pracy z Centrum GovTech  
w Kancelarii Prezesa Rady 
Ministrów. 

Jej celem jest wsparcie szkół 
podstawowych w budowaniu 
kompetencji przyszłości z tzw. 
kierunków STEAM (nauka, 
technologia, inżynieria, sztu-
ka oraz matematyka). W ra-
mach akcji organy prowadzące 
szkoły otrzymają od państwa 
wsparcie finansowe, dzięki 
któremu uczniowie będą mo-
gli uczyć się poprzez ekspery-
mentowanie i zdobywać w ten 
sposób praktyczne umiejętno-
ści. Do szkół trafi nowoczesny 
sprzęt, w tym mikrokontrole-
ry, drukarki 3D czy sprzęt au-
dio i wideo. 

W 2021 roku 
na inwestycje 
oświatowe z budżetu 
miasta wydano 
ponad 10 mln złotych. 

W sierpniu oddano do użyt-
ku Przedszkole nr 11 - du-
ży, nowoczesny i ekologicz-
ny obiekt zbudowany „od ze-
ra” w miejscu starego, ciasne-
go przedszkola. Wprowadzono 
tam szereg praktycznych roz-
wiązań odpowiadających dzi-
siejszym potrzebom - obok bu-
dynku usytuowany jest nowy 
plac zabaw, boisko, prąd w czę-
ści generowany jest przez ogni-
wa fotowoltaiczne. Znajdują się 
tam również zbiorniki o pojem-
ności 60 m3 do zbierania desz-
czówki, która wykorzystywana 
jest do spłukiwania toalet oraz 
do podlewania trawników.

Przedszkole posiada wła-
sną kotłownię gazową a także 
zamontowane są tu panele so-
larne do podgrzewania ciepłej 
wody użytkowej.

Projekt P 11 zostanie wy-
korzystany do budowy ko-
lejnego przedszkola w Bo-
rowej Wsi, którą miasto roz-
pocznie w tym roku. Zasto-
sowane zostaną tam również 
te same ekologiczne rozwią-
zania.

Na etapie  
ukończenia jest 
rozbudowa Szkoły  
Podstawowej nr 8.

To druga co do wartości  
i rozmiarów inwestycja oświa-
towa w Mikołowie, jej koszt to 
blisko 9 mln zł. Szkoła po roz-
budowie będzie posiadała 10 
nowych sal lekcyjnych, dwie 
świetlice, jadalnię i kuchnię  
z zapleczem oraz bibliotekę. Dla 
uczniów z niepełnosprawno-
ściami zamontowana zostanie 
winda. Budynek będzie służył 
także najmłodszym, bowiem 
powstaną tu sale dla dwóch od-
działów przedszkolnych. 

W ubiegłym roku wykona-
no również kapitalny remont 
świetlicy w Szkole Podstawo-
wej nr 3 z Oddziałami Integra-

cyjnymi wart 670 tys. zł. Tym 
sposobem blisko 180 uczniów 
korzystających na co dzień  
z zajęć organizowanych w szkol-
nej świetlicy ma do dyspozycji  
3 odrębne pomieszczenia oraz 
salę zabaw. Poszerzono kory-
tarze, przebudowano toalety  
z dostosowaniem ich do po-
trzeb osób z niepełnospraw-
nościami, wykonano hydro-  
i termo izolację podłóg, wy-
mianę posadzek, izolację i ma-
lowanie ścian, wymieniono in-
stalacje wodno-kanalizacyjną 
i wymiennikownię ciepła, za-
mieniono stare oświetlenie na 
oprawy LED. 

Nowoczesne placówki oświatowe
Katarzyna Syryjczyk-
Słomska, 
przewodnicząca Rady 
Miejskiej Mikołowa
2021 rok był dla 
mikołowskiej oświaty pod 
względem inwestycyjnym 
bardzo dobry. Sesja, 
którą zwołałam w trybie 
nadzwyczajnym na  
dwa dni przed świętami, była 
swojego rodzaju wisienką 
na torcie. Zainwestowanie 
ponad milion złotych 
w nowoczesny sprzęt 
spowoduje, że nasi uczniowie 
będą mogli jeszcze lepiej 
rozwijać swoje kompetencje 
i umiejętności. A nowe 
budynki i zmodernizowane 
pomieszczenia, które 
oddajemy do użytku  
z pewnością stwarzają im te 
możliwości. 

Koniec roku okazał się bardzo optymistyczny dla mi-
kołowskiej oświaty. Do budżetu Mikołowa wpłynęło  
1 057 tys. zł w ramach największej inwestycji w nowocze-

sną edukację w historii Polski pod nazwą „Laboratoria Przyszłości”. 
Z tego też powodu zwołano sesję nadzwyczajną Rady Miejskiej.



ORZESZE styczeń 2022 r.10
Sfinansowano ze środków Miasta Orzesze

Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki 
Wodnej zaprezentował in-

formacje dotyczące liczby składanych 
wniosków na wymianę źródła ciepła  
i termomodernizację w programie „Czy-
ste Powietrze” za III kwartał 2021 roku.

Najnowszy ranking udowadnia, że 
najaktywniejszymi w Polsce są gminy 
z województwa śląskiego - zajmują one 
ponad połowę miejsc w pierwszej setce 
zestawienia, które obejmuje łącznie 2477 
gmin.

Po raz kolejny w ścisłej  
czołówce wśród 
najaktywniejszych są gminy 
powiatu mikołowskiego. 

Pierwszą gminą w powiecie, a jedno-
cześnie ósmą w kraju i województwie ślą-
skim jest Miasto Orzesze.

W czołowej dwudziestce rankingu zna-
lazły się jeszcze inne dwie gminy z nasze-
go powiatu; Ornontowice na 10 miejscu  
i Wyry zajmujące 17 pozycję.

Orzesze współpracę z WFOŚiGW  
w Katowicach, polegającą na utworzeniu 

w mieście punktu konsultacyjnego, roz-
poczęło 26 stycznia 2021roku. W pierw-
szym kwartale 2021r., mieszkańcy mia-
sta za pośrednictwem punktu złożyli 48 
wniosków z programu „Czyste Powietrze”. 
W drugim kwartale 2021r. wniosków tych 
było już 195, a w trzecim 226. 

Do końca września złożono 
tu 469 wniosków.

Miasto od początku współpracy  
z Funduszem i należy do najbardziej 
aktywnych jednostek samorządu tery-
torialnego w kraju, zajmując odpowied-
nio; 48. miejsce w I kwartale, 19. miejsce  
w II kwartale, i 8. miejscu w III kwartale 
2021r.

Przypominamy o obowiązku składania 
deklaracji do Centralnej Ewidencji 
Emisyjności Budynków (CEEB). Od  

1 lipca 2021 roku każdy właściciel lub za-
rządca budynku ma obowiązek złożyć de-
klarację dotyczącą źródeł 
ciepła i spalania paliw w 
budynkach mieszkalnych 
i niemieszkalnych.

Deklaracje można zło-
żyć samodzielnie poprzez 
stronę www.ceeb.gov.pl.  
Aby złożyć deklarację 
przez Internet należy po-
siadać profil zaufany lub 
podpis elektroniczny czy 
też dowód elektroniczny.

Deklarację można rów-
nież złożyć w wersji papie-
rowej, osobiście w Urzę-
dzie Miejskim w Orzeszu, 
w Referacie Ochrony Środowiska, Rolnictwa, 
Leśnictwa i Szkód Górniczych.

Na złożenie deklaracji właściciele lub za-
rządcy budynków mają 12 miesięcy w przy-
padku budynków już istniejących. W przy-
padku nowego źródła ciepła, które zostało 
uruchomione po 1 lipca 2021 roku deklarację 
należy złożyć w terminie 14 dni.

Za brak złożenia deklaracji ww. terminie 
będzie grozić grzywna od 20 zł do 5000 zł.

Wszelkie informacje odnośnie Centralnej 
Ewidencji Emisyjności Budynków (CEEB) 
można znaleźć na stronie  Głównego Urzędu 

Nadzoru Budowlanego https://www.gunb.
gov.pl/strona/centralna-ewidencja-emisyj-
nosci-budynkow.

Dodatkowych informacji udziela Urząd 
Miejski w Orzeszu, Referat Ochrony Środo-
wiska, Rolnictwa, Leśnictwa i Szkód Gór-
niczych (32) 32 488 18, w godzinach pracy 
urzędu.

Od roku 2020 w związku z uka-
zaniem się informacji o pra-
cach nad tworzeniem stra-

tegicznego studium lokalizacyjnego Central-
nego Portu Komunikacyjnego obejmującego 
przebiegi korytarzy kolejowych dla kolei du-
żych prędkości między innymi w Orzeszu, ten 
bardzo kontrowersyjny pomysł mocno poru-
sza mieszkańców i władze naszego miasta. 

W latach 2020 i 2021 podjętych zostało 
wiele działań zmierzających do zmiany de-

cyzji przez Centralny Port Komunikacyjny  
Sp. z o.o. z siedzibą w Warszawie w zakresie 
przebiegu planowanych wariantów kolei du-
żych prędkości i poprowadzenia ich z jak naj-
mniejszym negatywnym oddziaływaniem 
na mieszkańców i teren naszego miasta. Na 
wniosek burmistrza w lutym 2021 roku rad-
ni podjęli uchwałę wyrażającą stanowczy 
sprzeciw wobec planów spółki Centralny Port 
Komunikacyjny w zakresie inwestycji kolejo-
wych na terenie Orzesze dotyczących nowych 
linii kolei dużych prędkości. 

W tej sprawie wydana  
została również negatywna  
opinia władz Miasta.

W lutym i marcu 2021r. mieszkańcy mieli 
możliwość zajęcia negatywnego stanowiska 

w przedmiotowej sprawie, które zostało na-
stępnie przesłane do CPK. W lutym 2021 roku 
doszło również do spotkania władz Starostwa 
i wszystkich Gmin powiatu mikołowskie-
go z przedstawicielami CPK, gdzie zaprezen-
towano uzgodniony wcześniej przez włoda-
rzy „nowy” wariant przebiegu kolei dużych 
prędkości po terenach leśnych Orzesza, Susz-
ca i Kobióra jako wariant optymalny dla ca-
łego powiatu mikołowskiego. Niestety przed-
stawiciele CPK ocenili go negatywnie zwra-
cając uwagę na wydłużoną trasę, a w związku  
z tym dłuższy czas jazdy. 14 grudnia 2021 
roku uczestniczyłem online w spotkaniu  
z przedstawicielami Centralnego Portu Ko-
munikacyjnego i projektantami Studium 
Techniczno-Ekonomiczno-Środowiskowe-
go dla linii kolejowej nr 170 Katowice-Grani-
ca Państwa-Ostrawa, na którym przedstawio-

ny został przebieg wszystkich alternatywnych 
tras na terenie Orzesza. Podobne spotkania 
odbyły się również w innych gminach powia-
tu mikołowskiego. 

Zgodnie z ustaleniami ze 
spotkania, 22 grudnia 2021 roku 
przedstawiciele CPK oraz projektant 
studium przesłali uszczegółowiony 
pakiet materiałów, który  
w następnym dniu udostępniłem 
mieszkańcom poprzez stronę 
internetową www.orzesze.pl.

 
Pakiet zawiera szczegółowe mapy z ozna-

czeniem przebiegu poszczególnych wariantów, 
broszurę informacyjną w zakresie kolei du-
żych prędkości, dokument informacyjny przy-
gotowany przez firmę Egis Poland Sp. z o.o., 

Czym palisz? Zgłoś 
swoje źródło ciepła!

Orzesze najlepszą gminą powiatu 
mikołowskiego w ogólnopolskim 
rankingu programu Czyste Powietrze.

Szanowni mieszkańcy!
Proponowane przebiegi linii kolejowych w ramach 
wariantów CPK kolidują z osiedlami i domami, 
przecinają nasze cenne przyrodnicze otoczenie oraz 
dzielą tereny naszych sołectw i centrum miasta.
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W związku z moż-
liwością ubie-
gania się o dofi-

nansowanie ze środków Na-
rodowego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w ramach programu 
priorytetowego: „Ogólnopol-
ski program finansowania 
usuwania wyrobów zawie-
rających azbest” związanych  
z realizacją gminnych pro-
gramów usuwania azbestu 
i wyrobów zawierających 
azbest burmistrz Miasta 
Orzesze informuje, że w naj-
bliższym czasie ogłosi nabór 
wniosków dla osób zaintere-
sowanych przedmiotowym 
programem. 

Informacje o terminie 
składania wniosków, jak  
i szczegółach programu za-
mieszczone zostaną na stro-
nie internetowej: www.orze-
sze.pl. Dodatkowych infor-
macji udziela Urząd Miej-
ski Orzesze, Referat Ochrony 
Środowiska, Rolnictwa, Le-
śnictwa i Szkód Górniczych 
32 32 488 18, w godzinach 
pracy urzędu.

Od stycznia 2022 r. zmieniły 
się zasady oddawania od-
padów do Punktu Selek-

tywnego Zbierania Odpadów Komunal-
nych w Orzeszu. 

W przypadku chęci oddania do 
PSZOK odpadów takich jak: zużyte opo-
ny, odpady budowlane i rozbiórkowe, 
gruz, okna i drzwi z remontów budynków 
mieszkalnych, szyby okienne oraz styro-
pian z ociepleń budynków, wymagane 
jest uprzednie złożenie w Urzędzie Miej-
skim Orzesze w formie papierowej bądź 
poprzez system elektronicznej skrzyn-
ki podawczej, oświadczenia właścicie-
la odpadu zgodnego z drukiem opubli-
kowanym na stronie internetowej urzęd:  
www.odpady.orzesze.pl, iż odpady po-
chodzą z nieruchomości zamieszkałej po-
łożonej na terenie Orzesza oraz że nie zo-
stały wygenerowane w wyniku prowadzo-
nej działalności gospodarczej, na pod-
stawie którego wystawione zostanie za-
świadczenie umożliwiające oddanie 
przedmiotowych odpadów do Punktu. 

Ponadto, jeżeli właściciel nie odda-
je odpadów do PSZOK osobiście, a zle-
ca ich transport osobie trzeciej, powi-
nien złożyć w Urzędzie Miejskim Orze-
sze oświadczenie, ze wskazaniem adre-
su pochodzenia odpadów, danych wła-
ściciela odpadów, danych transportu-

jącego odpady (druk oświadczenia jak 
powyżej). 

Od stycznia będą również obowiązy-
wać nowe limity ilościowe obowiązujące 
w PSZOK:
n odpady stanowiące części roślin pocho-

dzących z pielęgnacji terenów zielonych 
i ogrodów będących częścią nierucho-
mości zamieszkałych (część bioodpa-
dów - trawa, gałęzie, liście), przyjmo-
wane będą w limitowanej ilości, 10 wor-
ków o pojemności 120 l lub 1,2 m3 mie-
sięcznie z nieruchomości zamieszkałej;

n meble i inne odpady wielkogabaryto-
we - w ilości do 1 m3 na rok na nieru-
chomość zamieszkałą jednorodzinną 
lub lokal mieszkalny;

n okna i drzwi z remontów budynków 
mieszkalnych - w ilości do 10 m2 na 
rok na nieruchomość zamieszkałą jed-
norodzinną lub lokal mieszkalny;

n odpady budowlane i rozbiórkowe, 
szyby okienne, gruz stanowiący od-
pad komunalny, styropian z ociepleń 
budynków - łączny limit w ilości do 
1 m3 łącznie na rok na nieruchomość 
zamieszkałą lub lokal mieszkalny, z za-
strzeżeniem, iż każda z wymienionych 
frakcji powinna zostać dostarczona do 
Punktu w sposób oddzielny od innych 
frakcji - wymagane jest zachowanie se-
lektywnej zbiórki odpadów.

która jako partner Konsorcjum w składzie Egis 
Rail S.A. oraz JAF-GEOTECHNIKA Sp. z o.o. 
realizuje na zlecenie Centralnego Portu Ko-
munikacyjnego studium techniczno-ekono-
miczno-środowiskowe dla projektu pn.: „Bu-
dowa linii kolejowej na odcinku Katowice - 
granica państwa - Ostrawa”, prezentację przy-
gotowaną dla JST, która została przedstawiona 
na spotkaniu online 14 grudnia 2021 roku, an-
kietę dla mieszkańców dotyczącą możliwości 

wypowiedzenia swojego stanowiska w sprawie 
wariantów, ankietę (ruch towarowy) dotyczącą 
możliwości i szans dla lokalizowania terminali 
intermodalnych w sąsiedztwie Linii Kolejowej 
nr 170 oraz formularz uwag.

Z informacji przekazanych przez Inwesto-
ra planowana inwestycja stanowi jeden z ele-
mentów wieloletniego programu inwestycyj-
nego i komunikacyjnego - Centralnego Por-
tu Komunikacyjnego w Europie Środkowo- 

Wschodniej. Zakres realizacji projektu za-
kłada przeprowadzenie szczegółowych analiz 
uwarunkowań przestrzennych i ekonomicz-
nych w obrębie przebiegu wariantów plano-
wanej linii kolejowej.

W celu wypracowania możliwie najbardziej 
optymalnych rozwiązań projektowych Inwe-
stor zwraca się do Państwa jako mieszkańców 
gminy, na którym terenie zlokalizowana jest 
planowana inwestycja o zapoznanie z zakre-

sem planowanych przebiegów oraz o wypeł-
nienie ankiety.

Ja również gorąco zachęcam 
Państwa do zapoznania się  
z udostępnionym materiałem  
i wypełnienia oraz złożenia ankiet. 

Jeżeli zajdzie potrzeba uzupełnienia in-
formacji, zapoznania się z wydrukowanymi 
mapami zapraszam do Urzędu Miejskiego 
w Orzeszu, gdzie udzielimy wyczerpującej 
informacji w tym zakresie. 

Na stronie internetowej miasta zamiesz-
czony został również link do strony, gdzie 
są szczegółowe informacje dotyczące pro-
jektowanego odcinka: https://www.cpk.pl/
pl/dla-mieszkancow/konsultacje-spolecz-
ne-dla-inwestycji-kolejowych. 

W imieniu organizatora spotkania, którym 
jest Centralny Port Komunikacyjny sp. z o.o. 
oraz firma Egis Poland Sp. z o.o., zapraszam 
wszystkich zainteresowanych mieszkańców 
naszego miasta na spotkanie konsultacyjne 
dotyczące przebiegu wszystkich alternatyw-
nych tras na terenie Orzesza, które odbędzie 
się w dniu 11 LUTEGO 2022r. o godz. 18.00.  
W związku z trwającą sytuacją epidemiczną 
spotkanie planowane jest w formie hybrydo-
wej, tj. stacjonarnie - Sala MOK Jaśkowice 
oraz online poprzez aplikację ZOOM, oraz 
portal YouTube. Szczegółowe informacje do-
tyczące spotkania zostaną zamieszczone na 
stronie internetowej www.orzesze.pl. 

Z wyrazami szacunku
MIROSŁAW BLASKI,  

burmistrz Orzesza

Dofinansowanie 
do usuwania azbestu Zmiany w gospodarce odpadami

Przebieg wariantów
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n Likwidacja terenów zielonych za basenem „Żabka”.
n Zniszczenie wypoczynkowego charakteru kąpieliska i infrastruktury towarzyszącej ze względu na przebieg linii  

kolejowej. 
n Wyburzenie domów przy ul. św. Jana Pawła II w sąsiedztwie pomnika. 
n Wyburzenie domów przy ul. Bukowej, siedziby spółek Miko-Tech i Sakem. 
n Wycinka i likwidacja części lasu na Kamienicy oraz przejęcie na rzecz inwestycji terenów przy hałdzie Skalny. 
n Przejęcie na rzecz inwestycji rejonów siedziby RPWiK, MGC Centrum Samochodowe, Drewlux. 
n Wyburzenie domów przy części ul. Cieszyńskiej i Kątów, przejęcie rejonów tych ulic oraz ul. Hutniczej na rzecz inwestycji.

ALEKSANDER WYRA, 
burmistrz Łazisk Górnych: 
Najważniejszą sprawą z perspektywy przyszłości i rozwoju 
naszego Miasta w tym roku jest kwestia przebiegu tras 
kolei szybkich prędkości (do CPK). W grudniu otrzymaliśmy 
od Firmy Egis Poland Sp. z o.o, która realizuje na zlecenie 
Centralnego Portu Komunikacyjnego Sp. z o.o. opracowanie: 
„Studium techniczno-ekonomiczno-środowiskowe dla 
zadania: Budowa linii kolejowych: nr 170 Katowice-Granica 
Państwa-Ostrawa”, propozycje wariantów przebiegów 
planowanej linii kolejowej przez teren Łazisk Górnych. 
W przypadku naszego miasta nie tylko nie możemy 
zaakceptować, ale i w żadnym wypadku dopuścić do realizacji 
tego przedsięwzięcia, gdyż stoi ono w sprzeczności  
z interesem Miasta, stanowiąc zagrożenie dla jego wspólnoty 
jako całości, ale też prywatnej własności łaziszczan. Jak już 
to wielokrotnie podkreślałem realizacja proponowanego 
wariantu niebieskiego lub żółtego niesie za sobą wiele 
zagrożeń, w tym te najbardziej dotkliwe: podzielenie miasta 
na pół, odcięcie Łazisk Górnych od Łazisk Średnich i Dolnych, 
a także konieczność wywłaszczenia dziesiątków osób. 
Przypomnijmy, że korytarz dla planowanej inwestycji ma 
mieć szerokość co najmniej 100 metrów, co pokazuje skalę 
wyburzenia, wywłaszczenia i utraconych domów,  
likwidacji istniejących dróg, terenów zielonych, miejsc pracy, 
terenów inwestycyjnych, przejęcia gruntów rolnych.  
Nie widzimy jakichkolwiek korzyści płynących z realizacji tej 
inwestycji. Pociągi po prostu przez miasto tylko przejadą, przy 
czym dodać też należy, że jadący z prędkością  
250 km/h pociąg powoduje duży hałas. Aby dać wyraz naszej 
dezaprobacie i powiedzieć stanowcze NIE dla tej inwestycji na 
terenie Łazisk Górnych już teraz zapraszam na spotkanie  
z przedstawicielami projektanta i zarządu CPK, które odbędzie 
się w piątek, 4 lutego o godzinie o godzinie 17.00 w hali 
Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji przy ulicy Ogrodowej 50.  
Zachęcam do udziału w spotkaniu i do wyrażenia swojego 
sprzeciwu. Niech będzie nas jak najwięcej!

Bądźmy zwarci i solidarni!
STOP KOLEI, KTÓRA DZIELI!

INFORMACJA NA TEMAT SPOTKANIA
Spotkanie Mieszkańców Miasta Łaziska Górne z projektantami i przedstawicielami Centralnego 

Portu Komunikacyjnego odbędzie się w piątek, 4 lutego 2022 roku o godzinie 17.00 w hali Miej-
skiego Ośrodka Sportu i Rekreacji przy ulicy Ogrodowej 50.

Nie możemy zaakceptować, ale i w żadnym 
wypadku dopuścić do realizacji 

tego przedsięwzięcia w naszym mieście

Szczegóły planowanych tras
LINIA NIEBIESKA 

- największe zagrożenia związane z jej przebiegiem:

n Likwidacja ogródków działkowych przy ul. Morcinka.
n Wyburzenie domów przy ul. Słowackiego, części Górnośląskiej, Lasoki, Gajowej i przeznaczenie terenów na in-

westycję.
n Likwidacja gospodarstw przy ul. Gostyńskiej.
n Likwidacja terenów inwestycyjnych Tauron Wytwarzanie SA Oddział Elektrownia Łaziska.

Wszystkie bieżące informacje na temat tras kolei szybkich prędkości prowadzących do CPK i planowanych  
w naszym mieście, a także szczegółowe mapy/arkusze dostępne są na stronie internetowej: www.laziska.pl

Informacje na ten temat publikowane są również na fanpage’u Miasta Łaziska Górne.
Zachęcamy do wypełnienia ankiety konsultacji społecznych dostępnej na stronie: 

www.laziska.pl/centralny-port-komunikacyjny-cpk/. 
Wypełnioną ankietę można przesłać bezpośrednio na adres: konsultacje.stes@egis-poland.com 

lub dostarczyć do Kancelarii Urzędu Miejskiego w Łaziskach Górnych w godzinach pracy.

LINIA ŻÓŁTA LINIA ŻÓŁTA 
(alternatywna dla pomarańczowej)

- największe zagrożenia związane z jej przebiegiem:
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- Jak ocenia Pani tegoroczny bu-
dżet?

- Jest jednym z trudniejszych bu-
dżetów, które przyszło nam stworzyć. 
Zawiera w sobie bardzo wiele niewia-
domych, jak chociażby dochody, któ-
re są jego zasadniczą częścią.

- Dlaczego tegoroczne dochody 
gminy są taką niewiadomą?

- Na budżet gminy składają się do-
chody i wydatki. I te dwie wielko-
ści powinny się równoważyć. Tyle ile 
pozyskujemy, tyle wydajemy. Nieste-
ty, nasz budżet w tym roku nie bę-
dzie budżetem zrównoważonym. Za-
mknie się deficytem budżetowym, na 
co składa się wiele czynników. Naj-
ważniejszym z nich jest zmiana prze-
pisów związanych z tzw. Polskim Ła-
dem, czyli nowym planem gospodar-
czym, który wszedł w życie 1 stycznia.

- Jak wpłynie on na dochody gmi-
ny?

- W 2022 roku planowana wielkość 
dochodów to ponad 53 mln zł. Prawie 
50% tych środków to dochody własne 
gminy. Składają się na nie głównie po-
datki, które płacimy, opłaty za odpa-
dy, a także udział w podatku docho-
dowym od osób fizycznych czyli tzw. 
PIT i od osób prawnych, czyli CIT.

Zasadniczą zmianą w stosunku do 
lat ubiegłych jest to, że udziały gminy 
w PIT zostały zaprojektowane z góry. 
Z Ministerstwa Finansów otrzymali-
śmy informację, że środki będziemy 
dostawać w równych, miesięcznych 
ratach. Do tej pory wyglądało to w ten 
sposób, że otrzymywaliśmy je również 
w ratach miesięcznych, ale ich wyso-
kość była uzależniona od faktycznych 
wpływów z tego tytułu, czyli pobra-

nych od naszych mieszkańców zali-
czek na podatek dochodowy.

Można powiedzieć, że jedyny-
mi dochodami, na które jeszcze ma-
my bezpośredni wpływ są podatki lo-
kalne, czyli te których stawki uchwa-
la rada gminy. Wpływy z tych podat-
ków w 100% zasilają dochody budżetu 
gminy. Jeśli chodzi o wysokość opła-
ty za odpady, nie przewidujemy zmia-
ny cen w tym roku. Nadal mieszkań-
cy będą płacili 29 zł od osoby. Zacho-
wane zostaną również ulgi za kompo-
stowanie we własnym zakresie, a tak-
że zniżka dla nieruchomości zamiesz-
kiwanych przez więcej niż 5 osób.

- Czy gmina będzie musiała w tym 
roku dopłacić do systemu gospodar-
ki odpadami?

- Szacujemy, że będziemy musie-
li zabezpieczyć na to około 600 tys. zł  
z budżetu, czyli do każdego mieszkań-
ca dopłacimy około 6 zł. Podwyżce w 
przyszłym roku ulegną jedynie staw-
ki dla nieruchomości niezamieszka-
łych, co wiąże się ze zmianą ustawy 
o utrzymaniu czystości i porządku  
w gminach. Możliwe, że to spowoduje 
zrównoważenie naszego systemu go-
spodarki odpadami.

- Jak wygląda kwestia planowa-
nych wydatków gminy w przyszłym 
roku?

- Mamy do wydania prawie  
62 mln zł. Ponad 17 mln zł stanowią 
wydatki majątkowe, czyli środki prze-
znaczone na inwestycje. Natomiast po-
zostałe ponad 70% budżetu to wydat-
ki bieżące związane z realizacją zadań 
własnych gminy. Naszym największym 
wydatkiem jest oświata. To aż 38%  
i ponad 23 mln zł przeznaczonych na 

funkcjonowanie szkół i przedszkoli,  
a od tego roku również na utrzymanie 
nowej sali sportowej w Wyrach.

- Subwencja oświatowa pokrywa 
wszystkie koszty?

- Nie, subwencja oświatowa na 
2022 rok wyniesie 11 811 295 zł. Jest 
to o 1,3 mln zł więcej niż w tym ro-
ku, ale różnica i tak jest ogromna. Cie-
szymy się, bo z roku na rok zwiększa 
nam się liczba uczniów i przedszkola-
ków. W tym roku szkolnym osiągnę-
liśmy ich rekordową liczbę - aż 885 
uczniów. To o 42 więcej w stosun-
ku do poprzedniego roku. Liczba 450 
przedszkolaków utrzymuje się w gmi-
nie już od jakiegoś czasu.

- Jakie są inne największe wydat-
ki gminy?

- Kolejny ogromny wydatek stano-
wi pomoc społeczna. Jeszcze do maja 
2022 roku za pośrednictwem Gmin-
nego Ośrodka Pomocy Społecznej 
będziemy wypłacać 500+. Również 
istotne są transport i łączność. W tej 
kategorii mamy zarezerwowane środ-
ki zarówno na drogi, duże inwestycje, 
które ruszą z nowym rokiem, jak rów-
nież dopłatę do komunikacji publicz-
nej realizowanej przez Związek Trans-
portu Metropolitalnego. Na ten cel  
w przyszłym roku przeznaczymy oko-
ło 1 130 000 zł. Liczę na to, że w przy-
szłym roku uda się w końcu urucho-
mić nową przyspieszoną linię autobu-
sową M12, którą dojedziemy z Gosty-
ni, przez Wyry, Łaziska Górne i Miko-
łów, bezpośrednio do Katowic.

W naszym budżecie istotny jest 
również udział wydatków przezna-
czonych na gospodarkę komunalną  

i ochronę środowiska. Wydamy na to 
około 5 mln zł. Gospodarka mieszka-
niowa to około 5% planowanych wy-
datków, natomiast około 8% wynoszą 
koszty funkcjonowania administracji 
publicznej. W związku z tym, że gmi-
na emitowała obligacje komunalne, 
ponosimy także opłaty związane z ob-
sługą tzw. długu publicznego. Jednak 
dzięki tym środkom, które już wcze-
śniej pozyskaliśmy z obligacji, udało 
się nam wiele inwestycji zakończyć, 
oddać i nasi mieszkańcy mogą już  
z tego korzystać.

- Jakie będą największe inwestycje 
w gminie w 2022 roku?

- Na pewno takimi zadaniami bę-
dzie przebudowa ulic Zawodzie  
i Dworcowej w Wyrach. Są to inwesty-
cje bardzo długo wyczekiwane przez 
naszych mieszkańców. Ich realiza-
cja rozpocznie się już niebawem. My-
ślę, że do marca uporamy się z przy-
gotowaniem dokumentacji projek-
towej dla termomodernizacji gmin-
nych, mieszkalnych budynków ko-
munalnych, a później będziemy mo-
gli wybierać wykonawcę, który będzie 
to zadanie realizował. Planowane za-
kończenie tej inwestycji to 2023 rok. 
Rozpoczęła się już przebudowa szko-
ły w Gostyni, a wkrótce w obu gmin-
nych szkołach pojawią się podwiesza-
ne sufity akustyczne, które spowodu-
ją, że komfort nauki będzie niepo-
równywalnie wyższy. Liczę, że do wa-
kacji uda się też otworzyć plac zabaw  
i pumptrack za gostyńską szkołą. 
Mamy zaplanowane środki (ponad  
500 tys. zł) na dalszą wypłatę dotacji 
w ramach gminnego programu ogra-
niczania niskiej emisji. 

Obecnie, do naszych inwestycji 
udało nam się pozyskać dofinan-
sowanie ze środków zewnętrznych  
w wysokości ponad 13 mln zł. Przy-
gotowujemy się do składania kolej-
nych wniosków o dotacje. W kolej-
nych latach naszym priorytetem bę-
dą drogi w Wyrach. Będziemy stara-
li się także pozyskać środki na do-
kończenie kanalizacji sanitarnej  
w Gostyni.

- Czy zapowiadane podwyżki cen 
m.in. energii i gazu, a także wzrost 
najniższego wynagrodzenia wpłyną 
na budżet gminy w 2022 roku?

- Dla naszych wydatków bieżących 
ma to dość istotne znaczenie. Z natu-
ry jestem optymistką, mam jednak re-
alne obawy, czy środki które zabez-
pieczyliśmy w tym budżecie nam wy-
starczą. Być może będziemy musie-
li wprowadzić większe oszczędności. 
Priorytetem jest jednak to, aby nie 
działo się to kosztem wydatków ma-
jątkowych, co w praktyce oznacza re-
zygnację z zaplanowanych inwestycji. 
Oby tak się nie stało, ale taka obawa 
niestety istnieje. Inne sposoby ogra-
niczania wydatków na razie na bieżą-
co analizujemy. Wstępnie rozmawia-
liśmy już, m.in. o modernizacji na-
szego oświetlenia ulicznego i monta-
żu lamp LED.

Rada uchwaliła budżet, więc te-
raz będziemy przygotowywali do nie-
go szczegółowy układ wykonawczy. 
Nie należy się jednak do tego budżetu 
tak bardzo przywiązywać, ponieważ  
w ciągu roku stale się on zmienia.

- Dziękuję za rozmowę.
Rozmawiała: Karolina Kopacz

Już 20 stycznia o godzinie 10.00 w Pawilonie 
Usługowo-Handlowym w Wyrach odbędzie się 
przetarg na sprzedaż działki 329/32 zlokalizowa-
nej przy ul. Głównej w Wyrach. Nieruchomość ma 
powierzchnię 1363 m2, a jej cena wywoławcza wy-
nosi 150 000 zł.

Aby przystąpić do przetargu, do 17 stycznia na-
leży wpłacić wadium w wysokości 10 000 zł w for-
mie przelewu bankowego (nr konta Bank Spółdziel-
czy Tychy 69 8435 0004 0000 0000 6145 0023)  
lub Obligacji Skarbu Państwa.

Zachęcamy do udziału w przetargu. Szczegóło-
we informacje można uzyskać pod numerem te-

lefonu 32 325 68 43 lub na stronie www.wyry.pl  
w zakładce Nieruchomości: III przetarg na sprze-
daż działki przy ul. Głównej.

OSTATNIA SZANSA NA ZAKUP NIERUCHOMOŚCI!

Rada Gminy uchwaliła budżet na rok 2022. Planowane dochody w nadchodzącym roku wyniosą  
53 002 000 zł, a wydatki 61 981 223 zł. Gmina przeznaczy na inwestycje 17 678 906 zł. W głosowaniu, 
podczas grudniowej, XXXVII sesji Rady Gminy Wyry uchwałę dotyczącą budżetu poparło 14 radnych. 

O budżecie Gminy Wyry na 2022 rok 
- rozmowa z wójt BARBARĄ PRASOŁ
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W tym roku w akcję bardzo 
hojnie włączyła się Gru-
pa Modlitewna Św. Oj-

ca Pio oraz ornontowicka młodzież 
z Grupy Oazowej księdza Mateusza. 
Ponadto dzieci i młodzież z Zespo-
łu Szkolno-Przedszkolnego w Ornon-
towicach wykonały 60 przepięknych 
kartek, które zostały dołączone do pa-
czek dla podopiecznych GOPS-u.

Oprócz przygotowania kartek świą-
tecznych, uczniowie szkoły wzięli 
udział w innych akcjach charytatyw-
nych:
n „Prezent pod choinkę” i przygo-

towanie 30 paczek dla potrzebu-
jących dzieci z Rumunii, Ukrainy  
i Białorusi.

n Zorganizowali zbiórki darów na 
rzecz schroniska dla zwierząt 
„Fauna”.

n Akcja Fundacji Onkologicznej 
Rakiety, polegająca na podarowa-
niu ulubionych książek tym, którzy 
w czasie świąt są zmuszeni pozostać 
na oddziałach szpitalnych.

n Akcja członków Polskiego Stowa-
rzyszenia Serwisów Kluczowych 
„Stare klucze dla Budzika”, której 
celem jest finansowe wsparcie Fun-
dacji „Akogo?” Ewy Błaszczyk, któ-
ra wybudowała i utrzymuje klinikę 
Budzik.

n Zbiórka zużytych lub zepsutych 
baterii, komórek, „srebrnego zło-

mu”, niekompletnych klocków 
Lego, zepsutych zegarków tarczo-
wych pod hasłem: „Zbieram to  
w szkole” - firma Remondis, od-
bierająca te przedmioty, przeka-
zała dochód na budowę studni 

głębinowych w Tanzanii i Czadzie 
oraz pomoc dzieciom na Ukrainie 
i w Boliwii.
Akcją charytatywną, która wymaga 

dużego zaangażowania całej społecz-
ności szkolnej, a jednocześnie dostar-
cza mnóstwa satysfakcji, jest „Szla-
chetna Paczka”. Dzięki uczniom, 
przedszkolakom i sympatykom pla-
cówki przygotowano aż 28 paczek dla 
wybranej rodziny.

Dla szkoły dodatkowym powodem 
do satysfakcji jest również to, iż tra-
dycja szkolnej „Szlachetnej Paczki” 

przynosi owoc w postaci zaangażowa-
nia naszych absolwentów w pracę wo-
lontaryjną na rzecz Fundacji Wiosna, 
która jest ogólnopolskim organizato-
rem akcji „Szlachetna Paczka”.

Również GKS Gwarek Ornontowi-
ce, jak co roku zaangażował się w ak-
cję „Szlachetna Paczka”.

Na boisku Orlik grupy młodzie-
żowe rozegrały mecze z kolegami 
z SKS Gwarek Zabrze oraz KS Nie-
pokorni Orzesze. W trakcie rozgry-
wek zbierane były dary dla wybra-
nych rodzin.

n Budowa odcinka sieci kanalizacji sanitar-
nej Orzeska - Zamkowa wraz z tłocznią  
i przepompownią, której całkowity koszt 
wyniesie ponad 1,75 mln zł. Inwestycja 
jest jednym z elementów, które zapocząt-
kują zmiany w dotychczasowym funkcjo-
nowaniu gospodarki wodno-ściekowej na 
terenie gminy. Istniejąca Oczyszczalnia 
Ścieków „Ornontowice - Południe”, znaj-
dująca się w pobliżu Parku Gminnego zo-
stanie wyłączona. 

n Budowa sieci wodociągowej przy ul. So-
larnia. Powstały dwa odcinki sieci o łącz-
nej długości ponad 2 km wraz z przyłącza-
mi do budynków. Zadanie dofinansowane 
z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokal-
nych - łączna kwota to ponad 600 tys. zł.

n Modernizacja dróg gminnych. Kolejny 
rok, w którym Gmina dołożyła wszelkich 
starań, aby stopniowo poprawiać infra-
strukturę dróg gminnych - łączna kwota to  
560 tys. zł.

n W ramach realizacji przedsięwzięć służą-
cych ograniczeniu niskiej emisji do Urzę-
du Gminy Ornontowice wpłynęło w 2021 

roku (do dnia 15 listopada) łącznie 155 
wniosków. Ostatecznie zawarto 143 umo-
wy na udzielenie dotacji i zrealizowano 
(wypłacono) 116 dotacji do ekologiczne-
go ogrzewania budynków, na łączną kwo-
tę 317 597,05 zł.
Dotacje wypłacono na:

• 63 kotły opalane paliwem stałym (węgiel 
kamienny, biomasa) z automatycznym po-
dawaniem paliwa,

• 41 kotły gazowe kondensacyjne,
• 12 pompy ciepła.
n Wymiana oświetlenia ulicznego na tere-

nie gminy. W ramach projektu zostały 
zdemontowane oprawy sodowe - 280 szt.,  
w ich miejsce zamontowane zostały opra-
wy typu LED - łączna kwota to ponad  
260 tys. zł.

n Budowa kanalizacji deszczowej z odtwo-
rzeniem nawierzchni sięgacza ul. Buja-
kowskiej (w rejonie nr 31-35). Zadanie 
obejmowało budowę odcinka kanalizacji 
deszczowej o dł. 140 m wraz z nawierzch-
nią z kostki betonowej - łączna kwota to 
ponad 290 tys. zł.

Z espół Szkolno-Przed-
szkolny w Gminie Or-
nontowice organizu-

je sztab 30. Finału Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomo-
cy. Tym razem celem zbiór-
ki jest zapewnienie najwyż-
szych standardów diagnostyki 

i leczenia wzroku u dzieci. Ze 
względu na obowiązujące ob-
ostrzenia związane z pandemią 
koronawirusa jesteśmy zmu-
szeni do ograniczenia swojej 
działalności do zorganizowa-
nia kwesty do skarbonek oraz 
aukcji internetowych gadżetów 
z Fundacji WOŚP.

Każdą osobę chcącą wspo-
móc Fundację WOŚP zapra-
szamy do udziału w zbiórce, 

która odbędzie się 30 stycz-
nia 2022 r. w tradycyjny spo-
sób. Wolontariusze będą kwe-
stować w okolicach parkingów 
i kościoła w Ornontowicach  
w godzinach zbliżonych do 
mszy świętych. Wszystkich, 
którzy chcieliby licytować au-
kcje internetowe, zapraszamy 
na Allegro (w wyszukiwarce na-
leży wpisać #6577). Zapraszamy 
do wspólnego pomagania.

Najważniejsze inwestycje 2021 roku
2021 był kolejnym rokiem, w którym zrealizowano lub rozpoczęto 
wiele zadań inwestycyjnych. Do najważniejszych należą:

Będzie się działo!

Nie brakuje ludzi o wielkich sercachNie brakuje ludzi o wielkich sercach
Gminny Ośrodek 
Pomocy Społecznej 
w Ornontowicach 
tak jak w ubiegłym 
roku zorganizował 
przedświąteczną akcję 
„Święta w pudełku 
po butach”. Jej ideą 
było wsparcie osób 
samotnych, chorych 
oraz potrzebujących 
rodzin z Ornontowic. 



FEDRUJEMY

Strojenie odbyło się przy 
współpracy z radą ro-
dziców szkoły podsta-

wowej, radą rodziców przed-
szkola, OSP w Ornontowicach, 
Kołem Gospodyń Wiejskich, 
chórem Jutrzenka, zespołem 
folklorystycznym Marzanki 

oraz kapelą podwórkową Ślą-
skie Bajery. Ponadto wystąpił 
zespół wokalny - podopieczni 
ARTerii i instruktor Małgorza-
ty Kalinowskiej-Przybyły.

Dzięki rodzicom uczniów 
ZS-P odbył się kiermasz, na 
którym sprzedawano pyszne 
ciasto, wyjątkowe stroiki oraz 
ozdoby świąteczne, a także losy 
na loterii. Panie z KGW przy-
gotowały słodkości i częstowa-
ły pyszną grochówką.

Podczas całej imprezy ani-
macje prowadziła ekipa pro-
sto z Krainy Lodu - Olaf, An-
na i Elsa. Olaf doczekał się tak-
że wyjątkowej rzeźby w lodzie.

Tradycyjnie już na koniec 
rozdano mieszkańcom zimne 
ognie i wraz z chórem Jutrzen-

ka oraz kapelą Śląskie Bajery 
odśpiewano „Cichą Noc”.

Wydarzenie dofinanso-
wano ze środków Funda-

cji JSW, w ramach projektu 
„Świętowanie z Ambrożym, 
Mikołajem, Barbórką i Cho-
inką”.

Szyb VI pogłębiono do 1320 
metrów (najgłębiej w Europie  
w kopalni węgla kamiennego) 

już kilka lat temu. Od tamtego czasu 
zjazd na ten poziom był możliwy ku-
błem, a później specjalnie zaprojekto-
wanym „naczyniem do jazdy ludzi”,  
w którym mieszczą się zaledwie 34 
osoby. Cała operacja odbywała się 
przedziałem południowym szybu. Te-
raz w przedziale północnym zostały 
zamontowane dwie klasyczne cztero-

piętrowe „klatki”. Każda z nich jedno-
razowo może przetransportować 80 
pracowników.

 
Operację rozpoczęto  
w lutym 2019 roku,  
a zakończono  
w listopadzie 2021 r. 

Do końca maja 2021 roku prace 
modernizacyjne odbywały się pod-
czas normalnej pracy szybu. To dzię-

ki zabudowanemu na poziomie 900 
sztucznemu dnu, które umożliwiło 
bezpieczną pracę ludziom zatrudnio-
nym w szybie.

Ostatnie pół roku prac moderni-
zacyjnych (od 1 czerwca do 30 listo-
pada) wymagało wyłączenia z ru-
chu szybu VI. Zdemonto-
wano wtedy sztuczne 
dno, zabudowa-
no brakują-
ce elemen-

ty zbroje-
nia szybu, 
przebudo-
wano prze-

dział drabi-
nowy, zde-

m ont ow an o 
dotychczasowe 

liny wyciągowe oraz 
klatki. Zabudowano no-

we urządzenia przyszybowe na po-
ziomach 1050 i 1290 oraz zmoderni-
zowano maszynę wyciągową. W ma-
szynie wymieniono cały układ zasila-
nia i sterowania, przebudowano fun-
damenty, wymieniono wał i łożyska 
główne oraz koło pędne. 

Ostatnim etapem 
modernizacji było 
założenie nowych 
„klatek” (naczyń)  
i lin wyciągowych oraz 
uruchomienie sygnalizacji 
szybowej i układu 
sterowania. 

- To było duże wyzwanie organiza-
cyjne. Załoga miała szczegółowo okre-
ślony - co do minuty - czas zjazdu i wy-
jazdu. Dzięki dyscyplinie kierownictwa 
i całej załogi udało się nam ten proces 
przeprowadzić bez większych zakłóceń 
- mówi Zbigniew Czarnecki, dyrektor 
kopalni Budryk. 

DZIĘKI DOFINANSOWANIU FUNDACJI JSW

Ornontowicki Jarmark 
Bożonarodzeniowy

 Strojenie choinki było tym razem wyjątkowe, 
ponieważ impreza została częściowo 
połączona z Barbórkowym Spotkaniem 
Gwarków. Całość uświetniał występ Górniczej 
Orkiestry Dętej pod batutą Grzegorza Pakury, 
a prowadzący Ryszard Piszczelok opowiedział 
o tradycjach górniczych i świątecznych.

Zakończyła się modernizacja najgłębszego w Europie 
górniczego wyciągu szybowego w kopalni Budryk. 
u Teraz można zjechać na wszystkie poziomy kopalni, 500, 900, 1050 oraz 1290, pełnowymiarową 

„klatką”. Ułatwia to transport załogi, materiałów, maszyn i urządzeń.



Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej 
ze środków WFOŚiGW w Katowicach 
odpowiedzialność ponosi Redakcja

Na tegoroczny konkurs wpłynęły łącz-
nie 43 zgłoszenia. Zielone Czeki 
zostały przyznane w czterech ka-

tegoriach: Gmina przyjazna dla czystego powie-
trza; Ekologiczna osobowość roku; Inwestycja 
proekologiczna roku; Programy i akcje na rzecz 
ochrony przyrody oraz edukacji ekologicznej. 

Na gali, Izabela Domogała, przewodnicząca 
Kapituły Zielonych Czeków, Członek Zarządu 
Województw Śląskiego zdradziła kulisy wyłonie-
nia laureatów: -W tej edycji poziom był napraw-
dę wysoki. Dyskusja momentami była naprawdę 
gorąca, ale udało się nam dojść do porozumienia 
- zapewniała, podczas uroczystości przewodni-
cząca Domagała. 

W kategorii „Gmina przyjazna 
dla czystego powietrza” Zielony 
Czek trafił do Gminy Bieruń - za 
wielotorowe działania w zakresie 
walki o czyste powietrze.

W mieście prowadzonych jest wiele inwesty-
cji ekologicznych, które przyczyniają się do jego 
rozwoju i zachowania walorów przyrodniczych. 
Od prawie 17 lat na terenie gminy realizowane 
są Programy Ograniczenia Niskiej Emisji finan-
sowane ze środków WFOŚiGW w Katowicach. 
W 2020 roku gmina na podstawie Porozumie-
nia z Funduszem otworzyła punkt informacyj-
no-konsultacyjny programu „Czyste Powietrze”. 
Dzięki aktywnej działalności punktu gmina zna-
lazła się na 1. miejscu w pierwszym Ogólnopol-
skim Rankingu jako najbardziej aktywna gmi-
na w programie. Ponadto Miasto prowadzi sze-

reg innych działań proekologicznych, w tym fi-
nansowanych ze środków europejskich, jak - cy-
kliczne nasadzenia drzew i krzewów; instalację 
efektywnego energetycznie oświetlenia LED na 
terenie gminy (581 nowych opraw).

Wyróżnienia w tej kategorii otrzymali:
• Gmina Wilkowice
• Gmina Ślemień
• Gmina Świerklaniec
• Miasto Chorzów
• Miasto Zabrze
• Gmina Gaszowice

„Ekologiczną osobowością roku” 
została Gabriela 
Guściora-Konieczna.

Nagrodę przyznano za podejmowanie licz-
nych inicjatyw proekologicznych oraz prezento-
wanie postawy cechującej się wyjątkową odpo-
wiedzialnością za stan środowiska naturalnego. 
Laureatka jest nauczycielką - pasjonatem, inicja-
torem i koordynatorem szeregu przedsięwzięć, 
które mają na celu pogłębienie wiedzy na temat 
funkcjonowania przyrody, skutków niszczącej 
działalności gospodarczej i społecznej człowieka 
oraz rozwijania świadomości ekologicznej wśród 
uczniów i mieszkańców Bielska-Białej oraz po-
wiatu. Prowadzi akcje sprzątania lasów, dbania  
o ptaki i nietoperze; organizuje wystawy eduka-
cyjne, założyła przyszkolny ogród i szkółki leśnej; 
organizuje i prowadzi konkursy ekologiczne.

Wyróżnienia w tej kategorii otrzymali:
• Erwin Grzegorzek
• Marta Wojciechowska - Smolarz

• Michał Łada
• Małgorzata Bednarek

W kategorii „Inwestycja 
proekologiczna roku” Kapituła 
wybrała Gminę Rędziny 
- za budowę biologiczno-
mechanicznej oczyszczalni 
ścieków Karolina.

To jedna z największych inwestycji współ-
finansowanych ze środków WFOŚiGW w Ka-
towicach zakończonych w 2020 roku. War-
tość przedsięwzięcia opiewa na kwotę ponad 
13 mln złotych. Jego realizacja przyczyniła się 
do zwiększenia możliwości oczyszczania ście-
ków poprzez rezygnację z istniejącej oczysz-
czalni i budowę nowej mechaniczno-biologicz-
nej oczyszczalni ścieków. W ramach zadania 
wykonano: budynek sitopiaskownika, reakto-
ry biologiczne, osadniki wtórne, stacje dozowa-
nia, pompownię osadu, budynek mechaniczne-
go odwadniania osadu, komorę magazynowa-
nia, plac magazynowy, pompownię wody tech-
nologicznej, komory wstępnej stabilizacji tle-
nowej i zainstalowano urządzenia pomiarowe. 
Dofinansowanie z WFOŚiGW w Katowicach - 
wyniosło ponad 8 mln zł.

Wyróżnienia w tej kategorii otrzymali:
• Miasto Katowice

• Prowincja Misjonarzy Oblatów Maryi Nie-
pokalanej Oblackie Centrum Młodzieży

W kategorii „Programy i akcje 
na rzecz ochrony przyrody oraz 
edukacji ekologicznej” Zielony 
Czek otrzymała Fundacja  
„Czas na Las”, za prowadzenie 
edukacji ekologicznej  
w ramach edukacji przedszkolnej 
polegającej na kształtowaniu 
u dzieci odpowiedzialności za 
stan przyrody poprzez budzenie 
świadomości ekologicznej.

W 2020 roku Fundacja uruchomiła leśne 
przedszkole dla dzieci, w tym ze zdiagnozowany-
mi deficytami i niepełnosprawnościami. Ponad-
to zajmowała się wsparciem dla rodziców i na-
uczycieli, organizacją leśnych spacerów, warsz-
tatami terapeutycznymi. Uczestniczyła także  
w Programie Profilaktyki Oddechowej, prowa-
dziła leśne warsztaty dla rodzin z dziećmi, kręgi 
wsparcia dla kobiet, warsztaty zabawy regulują-
cej, bliskiej, dzikiej. Fundacja prowadzi również 
„Leśną Harcówkę” - miejsce spotkań dla dzieci.

Wyróżnienia w tej kategorii otrzymali:
• Fundacja Ekologiczna „ARKA”
• Polski Związek Wędkarstwa Okręg Często-

chowa Koło w Kaletac

Tak dla przyrody!
u Zielone czeki to jeden z najważniejszych dla Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach konkursów, który jest 
organizowany od 27 lat. Laureaci 2021 r. odebrali statuetki i czeki opiewające na 
kwotę 10 tys. zł. Uroczystość zorganizowano na Stadionie Śląskim w Chorzowie. 
Galę poprowadził i uświetnił balladami Leonarda Cohena aktor Dariusz Niebudek.

TOMASZ BEDNAREK, 
prezes WFOŚiGW  
w Katowicach
- Bardzo nas cieszy tak duża 
liczba zgłoszeń. W tym roku 
po raz pierwszy przyznany 
został Zielony Czek w kategorii 
„Gmina przyjazna dla 
czystego powietrza”. Kapituła 
zdecydowała, że na tę nagrodę 
zasłużyła Gmina Bieruń, bo 
w zakresie walki o czyste 
powietrze działa wielotorowo.

Pierwsze „Zielone czeki” z okazji Dnia Ziemi Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Katowicach przyznał w 1994 roku. Wśród dotychczasowych laureatów znajdują się pasjonaci ochrony środo-
wiska - naukowcy, nauczyciele, dziennikarze, przedsiębiorcy, miasta i stowarzyszenia.

Laureaci konkursu Zielone Czeki’2021.



Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej 
ze środków WFOŚiGW w Katowicach 
odpowiedzialność ponosi Redakcja

Do 31 stycznia szkoły podstawo-
we i średnie mogą zgłaszać 
swoje projekty nowoczesnych 

ekopracowni do konkursu„Zielona Pracow-
nia_Projekt’2022”. Przypominamy, że przed-
miotem konkursu jest utworzenie projektu 
szkolnej pracowni na potrzeby nauk przyrod-
niczych, biologicznych, ekologicznych, geogra-
ficznych, geologicznych czy chemiczno-fizycz-
nych. Ocenie podlegać będzie pomysł na zago-
spodarowanie pracowni - wykorzystanie prze-
strzeni, funkcjonalność, estetykę, kreatywność, 
innowacyjność rozwiązań oraz różnorodność 
pomocy dydaktycznych, wyposażenia i sprzę-
tu oraz zasadność ich zakupu.

Maksymalna wysokość nagrody nie może 
przekroczyć 20 % kosztu całkowitego wdro-
żenia projektu i stanowić kwoty wyższej niż 
10.000 zł.

Składanych dokumentów nie należy: zszy-
wać, bindować, wkładać do koszulek, teczek 
ani segregatorów, za wyjątkiem nośników 
elektronicznych.

Natomiast wnioski w konkursie 
„Zielona Pracownia’2022”  
składać można w terminie  
od 1 do 31 marca 2022 roku.

W tym konkursie o dofinansowanie mo-
gą się ubiegać organy prowadzące placówki 
oświatowe z województwa śląskiego, w tym 
nagrodzone w konkursie pn. ZIELONA PRA-
COWNIA_PROJEKT’2022.

Celem tego konkursu jest dofinansowa-
nie w formie dotacji wniosków dotyczących 
utworzenia pracowni na potrzeby nauk przy-
rodniczych, biologicznych, ekologicznych, 

geograficznych, chemiczno-fizycznych czy 
geologicznych w klasach 4-8 szkół podstawo-
wych oraz w szkołach średnich. Dotacja bę-
dzie udzielana z uwzględnieniem efektów za-
dania i możliwości finansowych Funduszu 

do wysokości 80% kosztów kwalifikowanych  
z zastrzeżeniem, że maksymalna kwota dota-
cji nie może przekroczyć 40.000 zł.

Więcej szczegółów na stronie Funduszu: 
www.wfosigw.katowice.pl.

Wprowadzenie nowej czę-
ści programu „Czyste Po-
wietrze” dla beneficjen-

tów uprawnionych do najwyższego po-
ziomu dofinansowania podzielono na 
dwie fazy.

Rozwiązania dla osób  
o najniższych dochodach 
przewidziane na 2022 r.

W pierwszej kolejności ogłoszony 
będzie nabór wniosków do trzeciej czę-
ści programu uwzględniający następu-
jące zasady:
• Przeciętny dochód na jednego człon-

ka gospodarstwa domowego upraw-
niającego do najwyższego poziomu 

wsparcia - do 900 zł (wieloosobowe) 
lub do 1260 zł (jednoosobowe);

• Alternatywa do dochodowego kry-
terium kwalifikowalności - ustalo-
ne prawo do otrzymywania zasiłku 
stałego, zasiłku okresowego, zasiłku 
rodzinnego lub specjalnego zasiłku 
opiekuńczego;

• Intensywność dofinansowania - do 
90% kosztów kwalifikowanych;

• Maksymalna kwota dotacji dla całego 
przedsięwzięcia - do 69 tys. zł;

• Liczba transz rozliczeń - do pięciu;
• Okres realizacji przedsięwzięcia - do 

36 miesięcy.

Dodatkowe wsparcie dla 
wnioskodawców

Równolegle w 2022 r. będą trwały 
prace nad drugą fazą wdrażania trze-
ciej części programu „Czyste Powie-
trze”, obejmującą m.in. prefinansowanie 
wydatków, a także pomoc wnioskodaw-
com w przygotowaniu, realizacji i rozli-
czeniu inwestycji.

Proste zasady  
dla wszystkich

Ponadto, w wyniku doświadczeń  
z dotychczasowego wdrażania „Czy-
stego Powietrza” oraz postulatów zgła-
szanych przez wojewódzkie fundusze 
ochrony środowiska i gospodarki wod-
nej, organizacje branżowe i pozarządo-
we, zmodyfikowano niektóre zapisy we 
wszystkich częściach programu i jego 
załącznikach.

Najważniejsze ze zmian, które nieba-
wem będą obowiązywać to:
• Uwzględnienie możliwości finanso-

wania z „Czystego Powietrza”, gdy 
dofinansowanie łączy się z gminnymi 
programami parasolowymi, w któ-
rych wnioskodawca nie staje się wła-
ścicielem kotła do zakończenia okre-
su trwałości;

• Umożliwienie dłuższej realizacji pro-
jektu, gdy opóźnienie rozliczenia wy-

nika z przesunięcia terminu przyłą-
czenia gazu przez operatora;

• Dopuszczenie kotłów dwupaliwo-
wych na drewno kawałkowe i pellet, 
jako zgodnych z celami programu;

• Doprecyzowanie wymagań dla prze-
wodów kominowych w przypadku 
kotłów na paliwo stałe, ze względów 
bezpieczeństwa.

Orzesze, Ornonto-
wice i Wyry - to 
trzy gminy z na-

szego powiatu, które znala-
zły się na czołowych miej-
scach rankingu gmin naj-
aktywniejszych w progra-
mie „Czyste Powietrze”  
w trzecim kwartale 2021 ro-
ku. Orzesze znalazło się na 
ósmym miejscu rankingu, 
Ornontowice - dziesiątym,  
a Wyry 17. 

O miejscu na liście de-
cydowała liczba złożonych 
wniosków na wymianę źró-
dła ciepła i termomoderni-
zację w programie „Czyste 
Powietrze”. Ranking powstał 
na podstawie danych Naro-
dowego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej oraz Polskiego Alar-
mu Smogowego z 2477 gmin 
w Polsce. 

Siedemnaście pierwszych 
miejsc zestawienia zajmu-
ją gminy z województwa ślą-
skiego, a w pierwszej setce 
jest ich ponad 50. Najnowsze 
dane obejmują III kwartał 
2021 roku i można je spraw-
dzić na stronie polskialarm-
smogowy.pl/ranking. 

Czołowe 
miejsca  
w rankingu

Zmiany w programie „Czyste Powietrze”

ADAM LEWANDOWSKI, 
zastępca prezesa WFOŚIGW 
w Katowicach:
- Zmiany, które proponujemy na 
ten rok mają przede wszystkim 
usprawnić system zgłaszania 
wniosków oraz ich rozliczania, 
a także są skierowane do rodzin 
najuboższych, które nawet  
przy wsparciu banków nie są  
w stanie zainwestować  
w ekologiczne rozwiązania. 
Teraz będzie im łatwiej. 

Najwyższe dofinansowanie - do 69 tys. zł przy dochodzie na członka gospodarstwa domowego 
900 zł lub 1260 zł oraz dla osób z ustalonym prawem do zasiłku, a także zmiany dotychczasowego 
programu, żeby jeszcze łatwiej sięgać po dotacje - to najbliższe plany Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na 2022 r. w ramach programu „Czyste Powietrze”.

Ruszyła 8. edycja konkursów „Zielona Pracownia_Projekt’2022” oraz „Zielona Pracownia’2022”

W Zespole Szkół Energetycznych i Usługowych w Łaziskach Górnych powstała „Zielona pracownia - Cztery żywioły”. 
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W mistrzostwach wzięła udział  
JOANNA BREHMER, na co 
dzień menadżer sportu i kierow-

nik działu zespołu obiektów sportowo - rekre-
acyjnych mikołowskiego MOSiR-u. Ta cenio-
na w handballowym świecie sędzina (poza IO 
sędziowała największe imprezy organizowane 
przez IHF i EHF) była na mistrzostwach „De-
legatem Technicznym IHF”. Delegatem bar-
dzo zapracowanym, gdyż swoje obowiązki wy-
pełniała od pierwszego do ostatniego dnia mi-
strzostw z ćwierćfinałem, półfinałem i finałem 
włącznie. A znaleźć się w protokole finału tak 
wielkiej imprezy, to ogromne wyróżnienie.

Nasza Gazeta: Jak zareagowałaś na widok 
swojego nazwiska na opublikowanej pod 
koniec listopada przez IHF (Międzynarodo-
wa Federacja Piłki Ręcznej) liście nomino-
wanych delegatów?

Joanna Brehmer: Nie będę ukrywać, że bar-
dzo liczyłam na tę nominację i bardzo się ucie-
szyłam, kiedy przyszło powołanie. To ogromne 
wyróżnienie znaleźć się w grupie 20 delegatów 
z całego Świata i zostać do samego końca im-
prezy. Część delegatów i sędziów po poszczegól-
nych etapach Mistrzostw wraz z malejącą licz-
bą meczów była odsyłana wcześniej do domu.

- To nie była Twoja pierwsza duża impre-
za organizowana przez EHF czy IHF?

- Przez 20 lat byłam sędzią, z czego 15 lat na 
szczeblu międzynarodowym. Zarówno w tra-
dycyjnej piłce ręcznej jak jej odmianie na pla-
ży. Ostatnie trzy lata, to kolejny krok w spor-
towym życiu - rola delegata. Myślę, że przez 
sport udało mi się zwiedzić prawie cały świat  
i być na wielu wspaniałych światowych im-
prezach. Poza wieloma Mistrzostwami Świa-
ta i Mistrzostwami Europy do najbardziej pre-
stiżowych nominacji można zaliczyć imprezy 
w piłce ręcznej plażowej:

- World Games 2009 (Igrzyska sportowe dla 
dyscyplin nieolimpijskich) na Tajwanie, gdzie 
razem z Agnieszką Skowronek sędziowały-
śmy finał męski. Była to historyczna nomina-
cja, kiedy żeński duet prowadził męski finał 
pomiędzy Brazylią a Węgrami.

- World Games 2017 (Igrzyska sportowe dla 
dyscyplin nieolimpijskich), które odbyły się  
w Polsce. Podczas tej imprezy miałam za-
szczyt kończyć zawody męskim meczem fina-
łowym Brazylia - Chorwacja w roli delegata.

Jeśli chodzi o tradycyjną piłkę ręczną, sę-
dziowałam:

- finał Pucharu Zdobywców Pucharów po-
między węgierskim FTC Rail Cargo i duń-
skim Viborgiem

- Mistrzostwa Europy 2012 oraz 2016
- półfinał Ligi Mistrzów 2016: Bukareszt - 

Vardar Skopje
- finał Ligi Mistrzów 2019: Gyor - Rostov.

- Podczas prezentacji zespołów i oficje-
li, przeciętny widz czy telewidz sądzi, że 
funkcja „delegata technicznego”, to do-
bra „fucha”. Na czym polega praca ta-
kiego delegata i jaki jest zakres jego obo-
wiązków?

- Moja rola delegata podczas mistrzostw 
sprowadzała się do dwóch funkcji: dele-
gata technicznego oraz obserwatora pra-
cy sędziów. Delegat techniczny jest aktyw-
ny w czasie meczu i ma wpływ na przebieg 
zawodów. Kontroluje czas gry, kary da za-
wodników, odpowiada za prawidłowy wy-
nik, pilnuje strefy zmian i czuwa nad spor-
towym zachowaniem zawodników oraz 
trenerów na ławce zmian. Druga funkcja 
to obserwator, który w trakcie meczu sie-
dzi przy komputerze z rzeczywistym prze-
kazem sygnału TV i podczas trwania me-
czu na bieżąco przygotowuje materiał do 
analizy dla sędziów. Później na spotkaniu 
z sędziami ten materiał jest prezentowany  
i omawiany. Podczas Mistrzostw Świata  
w Hiszpanii na 21 spotkaniach byłam de-
legatem technicznym, a podczas 5 spotkań 
pełniłam rolę obserwatora.

- Jak wyglądał „dzień meczowy” delegata?
- Każdy dzień rozpoczynał się spotka-

niem, podczas którego omawialiśmy po-
przedni dzień, analizowaliśmy sytuacje 
boiskowe i otrzymywaliśmy nomina-
cje na kolejny dzień. Na różnym pozio-
mie mistrzostw były różne harmonogra-
my dnia, w zależności czy były dwa, trzy 
lub cztery mecze dziennie (grupa zasadni-

cza, główna grupa, ćwierćfinały, półfinały  
i finały).

- Byłaś pośrednim uczestnikiem 26 me-
czów mistrzowskich. Które spotkania zrobi-
ły na Tobie największe wrażenie?

- Bardzo miłym akcentem w tych mistrzo-
stwach było uczestnictwo zespołu z Iranu, 
pierwszy raz w historii zespół kobiet z tego 
kraju wziął udział w takiej imprezie. Jeśli cho-
dzi o poziom sportowy, to na etapie meczów 
grupowych był bardzo ciekawy pojedynek po-
między Norwegią i Holandią. Było to widowi-
sko na bardzo wysokim poziomie sportowym. 
No i mecze finałowe pokazały piękno kobiece-
go handballu. Mecz finałowy Francja - Norwe-
gia na pewno będę miała w swojej pamięci na 
zawsze. To ogromne wyróżnienie być małą czę-
ścią tak wspaniałego widowiska.

- W miarę zbliżania się terminu zakoń-
czenia mistrzostw, malała liczba spotkań. 
Jak wyglądały nominacji do kolejnych eta-
pów i jakie były związane z tym emocje. Czy 
wiedziałaś z góry, w jakich spotkaniach bę-
dziesz pełnić rolę delegata?

- Delegaci przed przyjazdem znali swo-
ja datę powrotu, więc każdy wiedział na ile 
Światowa Federacja Piłki Ręcznej liczy na nie-
go. Aczkolwiek dość często zdarzają się sytu-
acje mniej przyjemnie, kiedy w trakcie trwa-
nia mistrzostw, ktoś jest wysyłany do domu  
z powodu popełnienia jakiegoś błędu. Na tym 
poziomie nie ma miejsca na pomyłki. Tak jak 
wspomniałam wcześniej, nominacje otrzymy-
waliśmy o godz. 11.00 na dany dzień.

- Z piłką ręczną związana jesteś od naj-
młodszych lat i podczas kariery zawodni-
czej, potem sędziowskiej, obserwowałaś 
zmiany zachodzące w tej dyscyplinie spor-
tu. Czy teraz miałaś chwilę na obserwacje  
i czy zauważyłaś jakieś nowe trendy?

- Myślę, że najważniejszy element, to szyb-
kość gry, gra na faulu i wypracowywanie sy-
tuacji rzutowych. Duży postęp w technice gry 
i umiejętnościach indywidualnych zawodni-
czek.

- Mistrzostwo Świata wywalczyła Norwe-
gia, pokonując w finale mistrzynie olimpij-
skie - Francję. Czy tytuł trafił w godne ręce?

- Moim zdaniem - tak. Z przebiegu meczu 
można tylko wnioskować o sile zespołu norwe-
skiego. Zarówno w meczu grupowym z Holan-
dią, jak i finałowym z Francją, zespół norweski 
początek spotkania przegrywał, natomiast po-
tem „włączał turbodoładowanie” i przechylał 
szalę zwycięstwa na swoją korzyść.

- Hiszpania, to piękny kraj. Czy znala-
złaś choć chwilę czasu na atrakcje poza-
sportowe?

- Tak, pomiędzy meczami grupowymi, 
półfinałowymi i finałowymi były dni wol-
ne i był czas na zwiedzanie. Stacjonowałam 
w trzech miastach: Walencji, Castello, Barce-
lonie i to ona skradła moją duszę, ma czaro-
dziejską moc.

- Podsumowując, czym była dla Ciebie ta 
wyprawa na światowy championat szczy-
piornistek?

- Przede wszystkim ogromnym wyróżnie-
niem, nagrodą za te wszystkie lata ciężkiej 
pracy. Wspaniałą przygodą ze wspaniałymi 
ludźmi z całego świata. Każda wyprawa jest 
dla mnie wielką lekcją życia zarówno sporto-
wego jak i rozwoju własnego. 

- Za rok w Polsce i Szwecji rozegrane zo-
staną Mistrzostwa Świata w piłce ręcznej 
mężczyzn. Czy Joannę Brehmer ujrzymy  
w roli oficjela na krajowych parkietach?

- Bardzo bym sobie tego życzyła i po ci-
chutku na to liczę. Do tej pory tylko jed-
na kobieta pełniła role delegata na męskiej 
imprezie Mistrzostw Świata. Jeśli do tego 
by doszło, to raczej na parkietach szwedz-
kich, polskie parkiety zostawię naszym za-
wodnikom. Ale to daleka przyszłość. Przed 
nami cały rok pracy, po drodze młodzieżo-
we mistrzostwa świata kobiet U-18 w Gruzji  
i U-20 w Słowenii. W styczniu planuję tro-
chę odpocząć, a potem wracam ze zdwojoną 
siłą i chęcią do pracy.

Rozmawiał:  
Tadeusz Piątkowski

Finał Joanny Brehmer
u 19 grudnia w Hiszpanii zakończyły się Mistrzostwa Świata w piłce ręcznej 

kobiet. Uczestniczyła w nich reprezentacja Polski, ale jej osiągnięcie 
w tej imprezie, to czwarte miejsce w grupie I fazy grupowej i powrót 
do domu przed ćwierćfinałami. Swojego przedstawiciela, a konkretnie 
przedstawicielkę w hiszpańskim championacie miał też Mikołów. 



19www.naszagazeta.infostyczeń 2022 r.

PIŁKA NOŻNA
Memoriał Andrzeja Chrószcza wraca na parkiet

22 stycznia, po roku przerwy spowodowanej pandemią, 
„Polonia” Łaziska Górne wraz z MOSiR-em Łaziska Górne 
organizują IX Halowe Mistrzostwa powiatu mikołowskie-
go im. Andrzeja Chrószcza, w którym udział biorą drużyny 
klubowe naszego powiatu. Dla większości klubów turniej 
ten jest rozpoczęciem okresu przygotowawczego do rundy 
wiosennej i w dotychczasowych edycjach uczestniczyły 
prawie wszystkie „mikołowskie” zespoły. Od III ligi (to już 
historia), do klasy „B”. W tym roku tytułu nieoficjalnego „mi-
strza powiatu” broni AKS Mikołów, który w finale pokonał 
Polonię Łaziska 2:1. Warto dodać, że w ósmej edycji turnieju 
startowały wszystkie drużyny naszego powiatu. Memoriał 
Andrzeja Chrószcza rozegrany zostanie w hali sportowej 
MOSiR przy ul. Ogrodowej 50 w Łaziskach Górnych.

Sparingi
Drużyny IV i V ligi rozpoczynają już przygotowania do 

rundy wiosennej. Nieodłącznym elementem okresu przy-

gotowawczego są gry kontrolne. Poniżej podajemy plan 
sparingów czwarto i piątoligowcow naszego powiatu. Jako 
że większość tych spotkań rozgrywana będzie na boiskach 
ze sztuczną nawierzchnią, miejsca i godziny ich rozgrywa-
nia ustalane będą na bieżąco przez szkoleniowców zainte-
resowanych drużyn.

Gwarek Ornontowice
29 stycznia, sobota - Drama Zbrosławice (V liga)
5 lutego, sobota - MRKS Czechowice Dziedzice (IV liga)
9 lutego, środa - Górnik II Zabrze S.A. (III liga)
12 lutego, sobota - Sparta Katowice (V liga)
16 lutego, środa - Cyklon Rogoźnik (V liga)
19 lutego, sobota - Decor Bełk (IV liga)
26 lutego, sobota - Kuźnia Ustroń (IV liga)
5 marca, sobota - Spójnia Landek (IV liga)

Polonia Łaziska
21 stycznia, piątek - Górnik 09 Mysłowice (V liga)
28 stycznia, piątek - KS Olkusz (V liga)
4 lutego, piątek - vacat

11 lutego, piątek - Czarni Gorzyce (IV liga)
18 lutego, piątek - Spójnia Landek (IV liga)
25 lutego, piątek - Unia Książenice (IV liga)
4 marca, piątek - Ruch II Chorzów (klasa „A”)
Wszystkie sparingi rozegrane zostaną na boisku ze sztuczną 
murawą na Stadionie Śląskim.

AKS Mikołów
22 stycznia, sobota - Victoria Jaworzno
29 stycznia, sobota - Silesia Miechowice (V liga)
5 lutego, sobota - Orzeł Miedary (V liga)
9 lutego, środa - Szombierki Byto (IV liga)
12 lutego, sobota - Gwarek Tarnowskie Góry (III liga)
19 lutego, sobota - Unia Turza Śląska (IV liga)
26 lutego, sobota - Drama Zbrosławice (V liga)
5 marca, sobota - Unia Kalety (V liga)
12 marca, sobota - Siemianowiczanka Siemianowice Śl. 

Burza Borowa Wieś
22 stycznia, sobota - Ruch Chorzów U-19
29 stycznia, sobota - Iskra Pszczyna (V liga)

 5 lutego, sobota - Leśnik Kobiór klasa („A”)
12 lutego, sobota - Tempo Paniówki klasa („A”)
19 lutego, sobota - Jastrząb Bielszowice klasa („A”)
26 lutego, sobota - GKS Walka Zabrza klasa („A”)
 5 marca, sobota - Józefka Chorzów klasa („A”)
12 marca, sobota - Urania Kochłowice klasa („A”)

TENIS STOŁOWY
W rozgrywkach II ligi tenisa stołowego drużyny powiatu 

mikołowskiego uzyskały rezultaty:
Kobiety

Sokół Orzesze przegrał z drugim zespołem Skarbka Tar-
nowskie Góry 2:8.

Mężczyźni
Sokół Orzesze przegrał z ULKTS-em Pszczyna 4:6.
MOSiR Łaziska przegrał z Andersem Żywiec 3:7, MKS-em 

Czechowice-Dziedzice 0:10.
AKS Mikołów przegrał z LZS-em Odra Kąty Opolskie 0:10, 

zremisował z Feniksem Pyskowice 5:5.
Tapi

Sprintem przez sportowe areny

Od wielu lat MOSiR 
oprócz ślizgaw-
ki i różnego ro-

dzaju imprez na lodowisku, or-
ganizuje promocyjne turnieje ho-
keja na lodzie. Nie inaczej było  
i w tym roku. W przedświątecz-
ną sobotę, na lodowisku OR Plan-
ty odbył się XI Turniej mini - ho-
keja na lodzie o Puchar Dyrekto-
ra MOSiR. Uczestniczyły w nim 
dzieci z rocznika 2013 i młod-
sze z klubów: MOSM Tychy,  
KH Polonia Bytom, KS Katowi-
ce Naprzód Janów oraz Akademia 
Młoda GieKSa Katowice.

O hokeju mówi się, że to twar-
dy i męski sport. To, że twardy, to 
prawda, ale że męski - niekoniecz-
nie. Pokazały to na mikołowskim 
lodowisku grające zespoły, w któ-
rych nie zabrakło również dziew-
cząt. Młode hokeistki i hokeiści 
pokazali, że jazdę na łyżwach ma-
ją opanowaną niemal do perfekcji, 
hokejowe kije wcale nie służą do 
podpierania się na lodzie, a krążek 
w niczym nie przeszkadza. Nie ob-
ca jest im także walka. A że czasa-
mi trochę boli, to taki urok tej dys-
cypliny sportu. Jakby na to nie pa-
trzeć, ci, którzy pofatygowali się 
na lodowisko, obejrzeli ciekawe  

i emocjonujące spotkania, w któ-
rych uzyskano rezultaty:

MOSM Tychy - Akademia Młoda 
GieKSa Katowice 12:2

KS Katowice Naprzód Janów - 
KH Polonia Bytom 1:2

MOSM Tychy - KS Katowice Na-
przód Janów 3:1

Akademia Młoda GieKSa Kato-
wice - KH Polonia Bytom 1:13

Akademia Młoda GieKSa Ka-
towice - KS Katowice Naprzód Ja-
nów 1:9

MOSM Tychy - KH Polonia By-
tom 7:1

Po sześciu rozegranych meczach 
(grano systemem „każdy z każ-
dym”), końcowa kolejność była na-
stępująca:

1. MOSM Tychy
2. KH Polonia Bytom
3. KS Katowice Naprzód Janów
4. Akademia Młoda GieKSa Ka-

towice.
Najlepszym strzelcem turnieju zo-

stał Kamil Cieślik (KH Polonia By-
tom), najlepszym bramkarzem - 
Kacper Wróblewski (KS Katowice 
Naprzód Janów), najlepszym zawod-
nikiem - Milan Fuks (MOSM Ty-
chy), a nagrodę pocieszenia otrzy-
mała Kinga Skrzypczyk (Akademia 
Młoda GieKSa Katowice). Tapi

Następca dopiero zdobywał 
uprawnienia. Głosu Jerze-
go Janeckiego (bo o nim 

mowa) zabrakło 15 września pod-
czas meczu pucharowego Polonii  
z LKS Goczałkowice. Meczowy ko-
mentarz prowadził już kto inny. Je-
rzemu Janeckiemu za 36 lat pracy  
z mikrofonem, podziękowano w prze-
rwie ostatniego meczu Polonii z Unią 
Dąbrowa Górnicza, który kończył 
rundę jesienną IV ligi.

Od ponad 36 lat w Łaziskach nie 
było imprezy sportowej, podczas 
której nie słyszałoby się jego głosu. 
Prowadził mecze piłki nożnej, ręcz-
nej, siatkówki oraz innych dyscyplin 
sportowych, podawał składy, wyni-
ki, tabele, ciekawostki. Zagrzewał do 
walki zawodników, kibiców do do-
pingu, dbał o sportowy przebieg za-
wodów. Zawsze przygotowany i prze-
kazujący fachowe informacje, stał się 
legendą obiektu przy ulicy Sportowej. 
Swoją pasję odziedziczył po ojcu, któ-
ry był działaczem ówczesnego klubu 
Elektro.

Spikerem został  
z przypadku. 

Jesienią 1984 roku w Polonii po-
trzebowano spikera. Ówczesny tre-
ner, Emil Bochnia zaproponował Je-
rzemu prowadzenie spikerki. Był to 
dla niego szok, gdyż nigdy nie miał 
kontaktu z mikrofonem. Przez całą 
zimę chodził na różne imprezy spor-
towe, podglądał spikerów i podjął de-
cyzję. Został spikerem, a jego mikro-
fonowym debiutem był mecz Polo-
nia - Górnik Siersza. Pasjonował i pa-

sjonuje się piłką nożną i trudno so-
bie wyobrazić mecz Polonii bez je-
go obecności. Twierdzi, że jego ser-
ce jest z Polonią. Ale „spikerował” 
nie tylko na Pol Arenie. Prowadził 
różnego rodzaju imprezy: piłkę noż-
ną, piłkę ręczną (był spikerem Polonii  
w II lidze i ponad 30 razy w Memo-
riale im. Jana Olszówki), kolarstwo, 
lekką atletykę, siatkówkę, wszystkie 
imprezy w hali MOSiR-u, a także po-
za Łaziskami: jubileusz w Gardawi-
cach, imprezy charytatywne w Orze-
szu, w Wyrach, w Chorzowie jubile-
usz Śląskiego Związku Piłki Ręcznej. 
By przygotować się do prowadzenia 
imprezy, zbierał materiały o rywa-
lach, statystyki, tabele, składy, infor-
macje o klubie, zawodnikach. Sięgał 
do archiwów, historii... Swoją przygo-
dę z mikrofonem kończył bez tremy, 
choć dawniej ją miał. Od dawna my-
ślał o swoim następcy, ale trudno by-
ło go znaleźć. Młodzi do mikrofonu 
się nie garnęli. Niby wygadani i obyci, 
ale jak zobaczyli przed sobą dwie set-
ki ludzi - pasowali. 

Wreszcie znalazł się 
odważny, więc spokojnie 
mógł powiedzieć pas! 
Ostatnim jego meczem  
w roli spikera piłki nożnej 
było spotkanie Polonii  
z MKS-em Myszków.

Za to, co zrobił dla łaziskiego (i nie 
tylko) środowiska sportowego, Jerze-
mu Janeckiemu podziękowali: staro-
sta powiatu mikołowskiego - Miro-
sław Duży, burmistrz miasta Łazi-
ska Górne - Aleksander Wyra, jego 
zastępca - Jan Ratka oraz przedsta-
wiciele Miejskiego Ośrodka Sportu  
i Rekreacji w Łaziskach Górnych, 
prezes Podokręgu Tychy - Piotr Swo-
boda, a także działacze i piłkarze Po-
lonii Łaziska.

Następcą Jerzego 
Janeckiego w roli spikera 
na popularnej Pol Arenie 
jest Bartosz Krusiński  
i to jego głosu kibice będą 
słuchali podczas meczów 
rozgrywanych na tym 
obiekcie. 

Jak mówi sam Jerzy, jest to chło-
pak ze smykałką do tego fachu. Oby 
kibice słuchali go tak długo, jak „Mi-
strza Jerzego”. A Jerzego Janeckiego 
na pewno na obiekcie nie zabraknie. 
Sport i kronikarstwo statystyki doko-
nań piłkarzy Polonii są jego pasją i by 
je prowadzić, trzeba po prostu bywać 
na meczach. I on na nich będzie. Nie 
tylko z udziałem pierwszej drużyny 
seniorów.

Tadeusz Piątkowski

Małe NHLMałe NHL
Mikołów nie ma sekcji hokeja na lodzie, ale dyrektor 

MOSiR-u, to były hokeista, olimpijczyk, więc nic dziwnego, 
że stara się propagować tę piękną dyscyplinę sportu. 

Pol Arena bez legendy
u O tej decyzji mówił od dawna. Po latach pracy z „mikrofonem 

na stadionach” coraz częściej wspominał o spikerskiej 
emeryturze. Nie mógł na nią odejść, ponieważ miał kłopot ze 
znalezieniem następcy. Po rundzie wiosennej sezonu 2020/21 
mówił, że kibice Pol Areny jego głosu więcej nie usłyszą. 
Usłyszeli, bo taka była konieczność. 



REKLAMA

CHCESZ SPRZEDAĆ SWÓJ SAMOCHÓD
W ŁATWY I SZYBKI SPOSÓB?
ODWIEDŹ ODDZIAŁ SAMOCHODÓW UŻYWANYCH 
GRUPY SIKORA I PRZEKONAJ SIĘ JAKIE TO PROSTE!

Sikora Mikołów, ul. Pszczyńska 103, tel.: +48 693 290 155

Bezpłatna wycena Twojego
samochodu.

Komfortowa i bezpieczna
transakcja - wszystko

w jednym miejscu.

Kompleksowa obsługa
techniczna, sprzedażowa
i finansowa oraz fachowe

doradctwo.

Atrakcyjna oferta odkupu bez
względu na markę.


